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سال پنجم/ شماره نود  و چهار/ سه شنبه ۵ شهریور ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

الکترود گرافیتی ارزان در راه است
یکی از مــواردی که برای واحدهای فولادســازی در 
چند سال اخیر ارزبری داشته، خرید الکترود گرافیتی 
است. الکترود گرافیتی به عنوان خوراک اولیه ضروری 
در کارخانه های فولادســازی از ابتدای ســال ۹۶ با 
کمبــود جهانی و به دنبــال آن افزایش نــرخ روبه رو 
شد. روند گران شدن الکترود گرافیتی با افزایش ۱۰ 
برابری نرخ نیز روبه رو شد. حتی نرخ الکترود گرافیتی 
از مرز ۲۲ تا ۲۵هزار یورو عبور کرد.علاوه بر گران شدن 
جهانی الکترود گرافیتی، تحریم ها نیز برای وارد کردن 

الکترود گرافیتی دردسرساز شد و فولادسازان...

  گزارش

پنج کانون گسترش فساد
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی معتقد است: 
نکته کلیدی در مبارزه با فســاد آن اســت که نظام 
تصمیم گیری نامحرم پنداری مــردم را کنار بگذارد 
چون بسیاری از فســادهای مربوط به نامحرم انگاری 
مردم در دانستن داده ها اســت. از همین روی از تمام 
مسئولین و بویژه نمایندگان درخواست دارم جنبش 
محرم تلقی کردن مردم را در دســتور کار قرار دهند. 
فرشاد مومنی در عین حال تاکید کرد: تمام مطالعاتی 
که از زاویه سیاسی صورت گرفته، نشان می دهد که به 

هر اندازه مشروعیت نظام های سیاسی افزایش...
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رونمایی از شهر دوستدار کودک 
سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان در اصفهان برگزار شد؛

شهردار اصفهان گفت: امسال برگزارکنندگان سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان به معنای واقعی از مفهوم شهر دوستدار 
کودک رونمایی کردند. قدرت الله نوروزی با اشاره به برگزاری سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، اظهار کرد: این شعار 
"جشنواره متعلق به تمام کودکان است"، در جشنواره سی و دوم تحقق پیدا کرد. وی افزود: امسال جشنواره محدود به چند سینمای شهر نبود بلکه 
سینماهای بسیاری در نقاط مختلف شهر به ویژه مناطق کمتر برخوردار، فیلم های خاطره انگیز سینمای ایران را به نمایش گذاشتند تا تمام کودکان 

از لذت تماشای فیلم های جشنواره بهره مند شوند. 

گزارش
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تعویض هر برگ اسکناس ٣۰۰ تومان هزینه دارد. عبدالله مشکانی، کارشناس اقتصاد 
گفته است، تعویض هر برگ اسکناس حدود ٣۰۰ تومان هزینه در بردارد و تغییر 
اسکناس های نو به جای اسکناس های کهنه به طور معمول نزدیک به ۲۷۰ میلیارد تومان 
هزینه می برد که می تواند طی پنج  سال و به تدریج انجام شود. او ادامه داد: در حال حاضر 
حدود پنج تا هشت میلیارد قطعه اسکناس در کشور وجود دارد که از این میزان حدود ۶۰۰ 

تا ۹۰۰ میلیون قطعه از آن به صورت سالانه تعویض می شود.«

معاون اشتغال وزیرکار با تشریح جزییات طرح جدید پرداخت بیمه بیکاری گفت: »افرادی 
که دوره های کارورزی را گذرانده باشند و در جایی مشغول به کار شوند، وزارت کار سهم 
بیمه کارفرمای آنها را می پردازد.« عیسی منصوری همچنین از تدوین طرح جدیدی 
درخصوص پرداخت مقرری بیمه بیکاری خبر داد که به موجب آن، ۶۷ درصد حداقل حقوق 
افراد بیکار از سوی دولت و از محل صندوق بیمه بیکاری پرداخت شده و مابقی آن به منظور 

حفظ اشتغال و امنیت شغلی کارگر در اختیار کارفرما قرار می گیرد.

  نوسان:  استاندار اصفهان گفت: تا جایی 
که ممکن است انتخاب مدیران را از خود 
مجموعه ها انجام خواهیم داد اما با مشکل 
نیرو مواجه هســتیم و چند سالی است 
که نیروپروری نشــده و مجوز استخدام 
نداریم، به همین جهت درخواست مجوز از 
سازمان اداری و استخدامی برای استخدام 
انجام دادیم که البته هنوز نه مجوزی داده 

شده و نه اتفاقی افتاده است.
عباس رضایی در نشست خبری به مناسبت 
هفته دولت اظهار کرد: خبرنگاران هم جزئی 
از دولت هســتند، در جمهوری اسلامی 
دولت و ملت همه با هم هستند و یک هدف 
مقدس یعنی خدمتگزاری در هر لباس و 
مقامی را دنبال می کنند. استاندار اصفهان 
گفت: هفته دولت یاد و خاطره شــهیدان 
رجایی و باهنر و هزار شهید کارمند استان 
است که با وفاداری به اصول انقلاب اسلامی 
تشکیل دولت انقلابی را پیگیری کردند و در 
جهت رفع تبعیــض و بی عدالتی گام های 

بلندی برداشتند.
رضایی گفت: شــرایط کنونــی به خاطر 
تحریم هــای اســتکبار جهانــی مقطع 
حساســی اســت و دولتمردان به دنبال 
این هســتند که مشــکلات اقتصادی و 
به خصوص معیشــتی قشر مستضعف را 
پیگیری و برطرف کنند و قدم های مثبتی 
هم برداشته شده است. استاندار اصفهان 
ادامــه داد: اداره امروز کشــور با وضعیت 
فروش نفت بــه دلیل تحریم هــا انصافاً 
شایســته قدردانی اســت، همه مدیران 
در ســطح اســتان هم در حال تلاش و 
پیگیری هســتند. وی اضافه کرد: تدابیر 
خوبی برای رفاه مردم اندیشــیده شــده 
و امروز که می بینید چــرخ کارخانجات 
می چرخــد محصول تدبیــر دولتمردان 
است، خدمتگزاری وظیفه ما است چرا که 
مردم عزیز سراسر کشور و استان اصفهان 

همگامی خود را با دولت دارند.
رضایی با اشــاره بــه پروژه هــای هفته 
دولت عنوان کــرد: ۱۷٣۴ پروژه در هفته 
دولت امسال در اســتان اصفهان افتتاح و 
بهره برداری خواهد شد. استاندار اصفهان 
در بخش دیگری از نشســت در پاسخ به 
ســؤالات خبرنگاران اظهار کرد: اســتان 
اصفهان اولین اســتانی بود که شــهرک 
علمی و فناوری را تأســیس کــرد، فعلًا 
اساسنامه هیچ یک از استان ها به تصویب 
نرسیده است اما از ۲ ماه قبل کمیته ای در 
حال پیگیری این موضوع است. وی افزود: 
تا جایی که ممکن است انتخاب مدیران را 
از خود مجموعه ها انجام خواهیم داد اما با 
مشکل نیرو مواجه هستیم و چند سالی 
است که نیروپروری نشده و مجوز استخدام 
نداریم، به همین جهت درخواست مجوز از 
سازمان اداری و استخدامی برای استخدام 
انجام دادیم که البته هنوز نه مجوزی داده 

شده و نه اتفاقی افتاده است.
رضایی با اشاره به وضعیت مقابله با بیماری 
سالک در استان گفت: اعتبار ویژه بیماری 
ســالک ردیف ملی دارد که باید پیگیری 
لازم توسط مسؤولیت مربوطه در دانشگاه 
علوم پزشکی انجام شود، البته این موضوع 
بیشــتر مربوط به بخش خاصی از استان 
است که برای تسریع در امور جلسه فوری 
همین هفته برای پیگیــری این موضوع 
تشکیل خواهد شد. استاندار اصفهان در 
پایان با اشــاره به وضعیت تأمین گوشت 
در اســتان تأکید کرد: برنامه ریزی برای 
تأمین گوشت استان به ویژه در ماه محرم 

اندیشیده شده و جای نگرانی نیست.

جزییات طرح جدید بیمه بیکاری٣٠٠ تومان هزینه تعویض هر برگ اسکناس
 دیدگاه

  گزارش

واکنش استاندار به 
استخدام های رانتی

Is fahan

 نوسان: نماینده مردم شاهین شهر، میمه و 
برخوار در مجلس شورای اسلامی گفت: وزارت 
کشور تغییر مرز بین دو استان را دنبال می کند 
که موجب اختلاف خواهد شــد. خبرگزاری 
فارس گــزارش داد که حســینعلی حاجی 
دلیگانی با اخطار اصل ۴8 و ۱٣۷ قانون اساسی 
به دولت اظهار کرد: وزارت کشور تغییر مرز بین 
دو استان را دنبال می کند که موجب اختلاف 

خواهد شد.

نماینده مردم شاهین شــهر، میمه و برخوار 
در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آیا وزیر 
کشور از مشکل آب شرب ۵ میلیون نفر از مردم 
اصفهان ندارد که با آتش بازی می کند؟ به وزیر 
کشور اخطار می دهم که با مردم استان اصفهان 
این طور رفتار نکند و بحــث که نه تغییر مرز 
بین دو استان را مطرح نکند. وی هشدار داد: 
شما مشکل آب مردم این استان را دیده اید اما 
می خواهید مشکل را از این نیز بدتر کنید، آیا 

مردم اصفهان حق داشتن آب شرب ندارند؟
شایان ذکر است مطابق اصل ۴8 قانون اساسی 
در بهره  برداری از منابع طبیعی و اســتفاده از 
درآمدهای ملی در سطح اســتان ها و توزیع 
فعالیت های اقتصادی میان  استان ها و مناطق 
مختلف کشور، باید تبعیض در کار نباشد. به 
طوری  که هر منطقه فراخور نیازها و استعداد 
رشد خود، سرمایه و امکانات  لازم در دسترس 

داشته باشد.

حاجی دلیگانی خطاب به وزیرکشور:

با آتش بازی نکن!

نگاهی به نقش نمایشگاه های تخصصی در توسعه صادرات غیرنفتی؛

 نوسان:توسعه صادرات غیر نفتی و تلاش برای افزایش سهم آن دهه 
هاست که به یکی از چالش های بزرگ اقتصاد ایران مبدل شده است 
چرا که تکیه دیرپای اقتصاد ایران به نفت و دشواری های ناشی از 
تحریم ها در مقاطع گوناگون منجر به آسیب پذیری اقتصادی این 

کشور و محدودیت ابتکار عمل در حوزه اقتصادی شده است. 
به علاوه بهبود حجم صادرات غیرنفتی به افزایش تولید در بخش های 
مختلف می انجامد و به صورت مستقیم بر محیط کسب و کار، کاهش 
نرخ بیکاری و کنترل بیماری های اقتصادی نظیر تورم و رکود و.... اثر 
می گذارد. ایران طی سال های گذشته تلاش داشته است با برنامه 
ریزی های گوناگون وابستگی خود را به صادرات نفت خام کاهش 

دهد و مجاری دیگری را برای کسب درآمدهای ارزی تعریف کند.
 با این وجود بی ثباتی سیاست های اقتصادی در ایران، کارگزاری 
دولت در بخش صادرات و واردات و فقدان برنامه های راهبردی به 
منظور بازاریابی بین المللی همواره از موانع اصلی در این رابطه بوده 

است.
برگزاری نمایشگاه های تخصصی بین المللی مسیری است که دستکم 
یعنی  رابطه  این  در  اصلی  موانع  این  از  یکی  کردن  برطرف  امکان 
و  کالا  متقاضیان  و  کنندگان  عرضه  میان  مستقیم  ارتباط  برقراری 
خدمات را فراهم می کند. این امر همچنین از طریق ارتباطات جهانی 
به مرور امکان ارتقاء کیفیت محصولات را فراهم می آورد و به پویایی 

بخش های مختلف اقتصادی می انجامد. 
به این ترتیب نمایشگاه های تخصصی خلاء موجود در امر بازاریابی را 
پر کرده و برای تولیدکنندگان این امکان را فراهم می آورد که بدون 
اقدام  محصولات   عرضه  در  سردرگمی  و  گزاف  های  هزینه  صرف 
نمایشگاه های تخصصی  به فروش کالاها و خدمات خود کنند. در 
امر  این  و  هستند  حوزه  هر  ذیربط  متخصصین  مخاطبین  معمولا  
می  فراهم  کنندگان  عرضه  و  تولیدکنندگان  برای  تؤامان  فرصتی 
فنی  دستاوردهای  آخرین  پیرامون  مذاکره  و  نظر  تبادل  به  تا  آورد 

و تخصصی بپردازند. 
از دیگر مزایای این نمایشگاه ها می توان به نقش آن ها در سیاست 

گذاری های کلان دولت ها اشاره کرد. 
به این تعبیر فعالیت بازرگانان و تولیدکنندگان در قالب نمایشگاههای 
تخصصی می  تواند منجر به ایجاد روابط مودت میان دولت ها شود 
تسهیل  جهت  در  اقتصادی  های  سیاست  تغییر  به  گاه  علاوه  به  و 

ارتباطات بازرگانی می انجامد. 
انتخاب صحیح شرکت کنندگان به منظور حضور در نمایشگاه های 
تخصصی و کمک گرفتن از سازمان های تخصصی مرتبط با صادرات 

می تواند به گسترش برگزاری نمایشگاه ها کمک کند. 
توانمندی  از یک سو و  ایران  اقتصادی فعلی در  به شرایط  با توجه 
های موجود در بخش های غیر نفتی از طرف دیگر لازم است امکانات 
بازارهای جهانی کالا و  ایران در  افزایش سهم  هرچه بیشتری برای 
خدمات بسیج شوند و به یقین برگزاری نمایشگاه های بین المللی 
برای  از مسیرهای کارآمد  با رعایت جوانب مطالعاتی و عملی یکی 

افزایش این سهم است. 
المللی استان اصفهان یکی از نهادهایی  شرکت نمایشگاه های بین 
تأثیرگذار در زمینه  و  فعال  است که طی سال های گذشته نقشی 
برگزاری نمایشگاه های تخصصی بین المللی داشته است. این شرکت 
که  است  بوده  گوناگونی  تخصصی  و  عمومی  های  نمایشگاه  مجری 
هریک مخاطبین پر شماری را در سطح داخلی و بین المللی به خود 

جذب کرده است. 
قرار گرفتن استان در مرکز کشور، جذابیت های تاریخی و گردشگری، 
بخش  پویایی  مناسب،  صنعتی  و  اقتصادی  های  زیرساخت  وجود 
بازرگانی در استان و... سبب شده است که نمایشگاه های استان از 

اقبال عمومی برخوردار شود. 
تنها در سال گذشته ۴۹ عنوان نمایشگاهی در اصفهان برپا شده که 
شمار زیادی از آن ها در تاریخ نمایشگاهی استان بی سابقه بوده است. 
از این میان حدود ٣۵ نمایشگاه جنبه تخصصی داشته که با هدف 

ارتقاء کیفیت صنعت، تجارت و بازرگانی استان برگزار شده است. 
به علاوه برگزاری نمایشگاه ها در بحث گردشگری استان نیز مؤثر 
بوده اند و از آن جا که اصفهان یکی از مقاصد عمده گردشگری در 
کشور است، نمایشگاه ها به رونق این بخش کمک به سزایی می کنند. 
در مجموع بیش از ۵۰۰ هزار نفر از رویدادهای این بخش در استان 
بازدید کرده اند و بیش از ۴۰۰۰ شرکت در نمایشگاه های مختلف 
حضور یافته و به ارائه توانمندی های خود، پیش روی بازدیدکنندگان 
تخصصی و عمومی پرداخته  اند. شرکت نمایشگاه های بین المللی 
را  نمایشگاه  عنوان  برگزاری ۵۵  نیز  در سال جاری  اصفهان  استان 
در دستور کار دارد که بیشترین تعداد نمایشگاه در تاریخ برگزاری 
نمایشگاه ها در اصفهان به حساب می آید. تاکنون با گذشت چهارماه 
از ابتدای سال کار برگزاری ۱۶ مورد از این مجموعه با موفقیت به 
اتمام رسیده است. این شرکت امیدوار است با توجه به توانمندی ها 
و امکاناتی که در این حوزه وجود دارد، بتواند استان اصفهان را به 
قطب نمایشگاهی کشور مبدل کند و نقشی مطلوب در زمینه افزایش 

صادرات غیرنفتی به منظور توسعه اقتصادی ایران داشته باشد.

نمـایشـــگاه 
گریزگاه اقتصاد تک محصولی

رؤیای کودکان 
سیل زده را بسازیم

سی و دومین جشنواره بین  المللی فیلم 
»رؤیای  را  شعارش  نوجوان  و  کودک 
داد  قرار  بسازیم«  را  سیل زده  کودکان 
نمایشگاه  هم  مناسبت  همین  به  و 
عکسی را با همین نام در دانشگاه علمی 
کاربردی سیتی سنتر اصفهان برپا کرد. 
آیین بزرگداشت مریم سعادت و مهین 
جواهریان، روز یکم شهریور ماه در پردیس 
سینمایی سیتی سنتر هم از دیگر برنامه 
های این جشنواره بود که در کنار برگزاری 
سومین المپیاد فیلم سازی نوجوانان کشور 
از رویدادهای مهم این جشنواره محسوب 
می شد که با حضور هنرمندانی مانند 
ایرج طهماسب، کامبوزیا پرتوی، مرضیه 
برومند، ابوالفضل جلیلی، پوران درخشنده 
و عبدالله علیمراد برگزار شد. سی و دومین 
دوره این جشنواره از ۲8 مرداد آغاز شده و 
تا ۴ شهریور مهمان اصفهان و اصفهانی ها 

خواهد بود.

عقد تفاهم نامه علمی 
میان سه دانشگاه اصفهان

عقد تفاهم نامه همکاری علمی شبکه 
حوزه  در  اي  رشته  بین  های  پژوهش  
سلامت اصفهان، میان روساي دانشگاه 
اصفهان و  اصفهان،  پزشکي  علوم  هاي 
رویدادهای  دیگر  از  اصفهان  صنعتي 
شهرمان در هفته اخیر بود که با هدف 
تصویب و تشکیل شبکه پژوهش هاي بین 
رشته اي در حوزه سلامت اصفهان و نیز 
تسهیل و گسترش همکاري هاي علمي 
در هر یک از هسته هاي پژوهشي موضوع 
محور مصوب این شبکه منعقد و مورد 
امضاي روسای این سه دانشگاه قرار گرفت. 

شبکه پژوهش های بین رشته ای در حوزه 
سلامت اصفهان یک مرکز مجازي بر پایه 
مجموعه اي از ساز و کارها، قوانین تسهیل 
براي محققان  ویژه  و حمایت هاي  گر 
اصلي دانشگاه هاي اصفهان، علوم پزشکي 
اصفهان و صنعتي اصفهان است که به 
منظور کمک به توسعه فعالیت هاي بین 
رشته اي در حوزه سلامت با موضوعات 
کند.  مي  فعالیت  هدفمند  و  مشخص 
هسته پژوهشی موضوع محور، با محوریت 
یک موضوع پژوهشی بین رشته اي تعریف 
مي شود و افراد موسس آن بین ٣ تا ۹ نفر 
از اعضا هیات علمي حداقل ۲ دانشگاه از 
٣ دانشگاه عضو شبکه انتخاب مي شوند. 
به منظور اجرای تفاهم نامه شورای عالی 
در  اي  رشته  بین  های  پژوهش  شبکه 
حوزه سلامت اصفهان با عضویت روسای
اصفهان،  پزشکي  علوم  های  دانشگاه 
و  تشکیل  اصفهان  صنعتي  و  اصفهان 
شورای راهبری شبکه پژوهش های بین 
با  اصفهان  حوزه سلامت  در  اي  رشته 
عضویت، معاونین پژوهش و فناوری هر 
دانشگاه، حداقل سه عضو هیئت علمی 
منتخب از دانشگاه ها با سابقه پژوهش بین 
رشته اي در حوزه سلامت ایجاد می شود. 
این تفاهم نامه در ۵ ماده و در ۵ نسخه به 
مدت سه سال میان سه دانشگاه منعقد 

شده است.

زاینده رود تا نیمه دوم 
شهریور جاری است

آنطور که از خبرهای مربوط به رودخانه 
زاینده رود برمی آید، آب رودخانه تانیمه 
کمتری  حجم  با  امسال  ماه  شهریور 
جاری خواهد بود. چنانکه معاون حفاظت 
منطقه ای  آب  شرکت  بهره برداری  و 

وضعیت  آخرین  خصوص  در  اصفهان 
سد زاینده رود، اظهار کرده است، در حال 
حاضر ورودی سد زاینده رود ۲8 و خروجی 
آن 8٣ مترمکعب بر ثانیه است. او با بیان 
اینکه روز دوشنبه ۲8 مرداد ذخیره مخزن 
مترمکعب  میلیون  زاینده رود ۶۹۵  سد 
در  این سد  گفته ذخیره مخزن  است، 
مدت مشابه سال گذشته ۲۲۹ میلیون 
مترمکعب و در متوسط درازمدت 8۱۰ 

میلیون مترمکعب بوده است. 
شرکت  بهره برداری  و  حفاظت  معاون 
آب منطقه ای اصفهان در خصوص آب 
کشاورزان  حقابه  تحویل  و  زاینده رود 
هم اعلام کرده که در حال حاضر توزیع 
آب برای بخش کشاورزی تا نیمه دوم 
شهریورماه ادامه خواهد داشت و به صورت 
پیوسته آب برای کشاورزان غرب و شرق 

اصفهان توزیع می شود.
 به گفته او، مطابق تصمیم اولیه برای 
تحویل آب جهت کشت پاییزه، ذخیره 
سد زاینده رود در پایان سال آبی امسال 
میلیون مترمکعب  از ۴۵۰  نباید کمتر 
باشد، همچنین برنامه ریزی برای پاییز در 
سال آبی جدید )ابتدای مهرماه جاری( در 
جلسه شورای هماهنگی زاینده رود انجام 

می شود. 

از اصفهان به 
ازمیر ترکیه بروید

درحالیکه تمایل ایرانی ها برای سفر به 
ترکیه هنوز ادامه دارد، مدیر کل فرودگاه  
های استان اصفهان از برقراری خط پرواز 
اصفهان- ازمیر- اصفهان توسط شرکت 

هواپیمایی پگاسوس خبر داده است. 
توسط  پرواز  این  گفته  امجدی  حسن 
شرکت هواپیمایی پگاسوس از ۲۰ مرداد 

آغاز و تا پایان شهریور امسال ادامه خواهد 
داشت. به گفته او، این پرواز جهت رفاه 
حال مسافران به صورت برنامه اي روزهای 
یکشنبه هر هفته در ساعت ۰۴:۴۵ از ازمیر 
وارد و در ساعت ۵:۲۵، فرودگاه اصفهان را 
به مقصد ازمیر ترک خواهد کرد و پرواز 
مذکور توسط هواپیماي ایرباس ٣۲۰ و با 

ظرفیت ۱8۶ مسافر انجام مي شود.

افتتاح ۱7۳4 پروژه 
به مناسبت هفته دولت 

معاون عمرانی استاندار اصفهان گفت: به 
مناسبت هفته دولت هزار و ۷٣۴ پروژه در 
سطح استان با اعتباری بالغ بر ۲ هزار ۹٣۰ 

میلیارد تومان افتتاح می شود.
حجت اله غلامی در نشست خبری به 
در  اینکه  بیان  با  دولت  هفته  مناسبت 
افتتاح پروژه کار  شرایط سخت کنونی 
سختی است و همت همه مدیران را در 
بر دارد، اظهار کرد: بیشترین پروژه در 
اصفهان با ۴۷٣ پروژه، کاشان ۱۰۶ پروژه 
و شهرستان های دیگر نیز در رتبه های 
دیگر  بخش  در  وی  دارند.  قرار  بعدی 
نشست در پاسخ به سؤال خبرنگاران اضافه 
کرد: گردشگری به عنوان صنعت سبز 
به عنوان اصلی ترین محور توسعه استان 
مطرح است و کارهای خوبی شروع شده 
است، از بوم گردی تا سایت های بزرگ 
حال  در  بزرگ  هتل های  و  گردشگری 
انجام است که در همین زمینه بیش از 
٣۵ هتل بزرگ مصوب شده و بخشی از 
این ها با حضور بخش خصوصی شروع 

شده است.
غلامی با اشاره به طرح توسعه فرودگاه 
شهید بهشتی گفت: تمام تفاهمنامه ها با 
شرکت فرانسوی منعقد شده بود و بعد از 
برجام هم این موضوع پیگیری می شد اما 
بعد از خروج آمریکا و تحریم های مضاعف، 
شرکت فرانسوی انصراف داد ولی کار را 
پیگیر شدیم و ۴۰۰ هکتار زمین قطعی 
شده و سرمایه گذار هم در حال رایزنی 

است. 
معاون عمرانی استاندار اصفهان با اشاره 
به طرح کریدور شمال به جنوب گفت: 
این پروژه ۹۵ درصد پیشرفت داشته و 
امیدواریم تا پایان سال تکمیل شود؛ آزاد 
از طرف شیراز  راه اصفهان- شیراز هم 
شروع شده و بیش از ۵۰ درصد پیشرفت 
داشته است. نکته قابل ذکر اینکه برنامه 
مراکز  کلیه  ارتباطی  راه  تا  شده  ریزی 
شهرستان ها به مرکز استان ۴ خطه شود 
که فقط ۲ شهرستان باقی مانده و در حال 

پیگیری این امر هستیم.
بیان کرد:  به وضع آب  اشاره  با  غلامی 
ابتدای  از  آب  مترمکعب  میلیون   ٣۶۰
سال در زاینده رود جاری شده است که 
اصفهان  استاندار  شخص  مسوولیت  با 
این اختصاص توسط وزارت نیرو صورت 
گرفت و حداکثر استفاده از این انجام شد و 
ذخیره سد هم کماکان بالای ۶۰۰ میلیون 

مترمکعب است

"اصفهان در هفته ای که گذشت" تحت تاثیر جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان بود؛

رؤیای کودکان سیل زده 
۱7۳4 پروژه به مناسبت هفته دولت در سطح استان اصفهان افتتاح می شود

»اصفهــان در هفتــه ای کــه گذشــت« بــرای قشــری از مــردم متاثــر از برگــزاری رویــداد بــزرگ فرهنگی ســی و 
گزارش

گروه   شهری
دومیــن جشــنواره فیلــم کــودکان و نوجوانــان بــود کــه بــا قرق کــردن چنــد ســینما و رفــت و آمــد هنرمندان 
و نوجوانــان توانســت بــرای چنــد روز اوقــات خوشــی را بــرای شــماری از مــردم شــهر بســازد. از ســوی دیگــر معــاون عمرانــی 
اســتاندار اصفهــان از افتتــاح هــزار و 7۳4 پــروژه بــه مناســبت هفتــه دولــت در ســطح اســتان با اعتبــاری بالغ بــر ۲ هــزار ۹۳۰ 
میلیــارد تومــان خبــر داد و معــاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت آب منطقــه ای اصفهــان زمــان جریــان زاینــده رود را تــا 

پایان شهریورماه اعلام کرد.
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 نوسان: نخستین »تداکس اصفهان« 
و دومین تداکس بزرگ ایران با حضور 
۱٣ پیشگام، هشتم شهریورماه جاری در 

هنرسرای خورشید برگزار می شود.
ای  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
شهرداری اصفهان، محمدعلی زاهدی با 
اشاره به برگزاری رویداد تداکس اصفهان 
با همکاری و حمایت شهرداری اصفهان، 
اظهار کرد: در رویداد امسال سخنرانانی 

از اصفهان، تهران و هلند حضور دارند.
حضور  تاکنون  اینکه  به  اشاره  با  وی 
۱٣ پیشگام در رویداد اصفهان تداکس 
رویداد  این  گفت:  است،  شده  نهایی 
هشتم شهریورماه جاری از ساعت هشت 
صبح تا ۱۴ در سالن هنرسرای خورشید 

برگزار می شود.
تداکس  برگزارکننده  و  اجرایی  مدیر 
به  رویداد  این  کرد:  تصریح  اصفهان 
tedxesfahan. صورت زنده از سایت
به  اشاره  با  وی  شد.  خواهد  پخش   ir
سال  ویدئوهای  رسمی  بازدید  اینکه 
های گذشته این رویداد ۷۵ هزار بار بوده 
است، اظهار کرد: امسال سخنرانی ها در 
مسئولیت  کار،  و  کسب  ورزش،  حوزه 
اجتماعی، علمی، هنر، موسیقی، اقتصاد 
رفتاری، آینده پژوهی خواهد بود. زاهدی 
شوان  پور،  صفاریان  سیاوش  افزود: 
آرش  صلواتیان،  سروش  صدرقاضی، 
برهمند، امیر ناظمی، مهسا علی بیگی، 
محمدرضا صفدریان، آیت حسینی، علی 
داس مه، فربد هرندی، بهرنگ کوفگر، 
طاهری  محسن  امامی،  تبعه  شیرین 
سخنرانان  جمله  از  سعیدی  محمد  و 
تداکس اصفهان خواهند بود. وی بیان 
سخنرانی  هر  اجرای  زمان  مدت  کرد: 
استاندارد  بود که  تا ۱۵ دقیقه خواهد 

جهانی آن بین سه تا ۱8 دقیقه است.
تداکس  برگزارکننده  و  اجرایی  مدیر 
رویداد  این  اینکه  به  اشاره  با  اصفهان 
اولین تداکس به نام  اصفهان و دومین 
تداکس بزرگ ایران بعد از تهران است، 
گفت: فقط تهران است که تداکس شهر 
بزرگ )major city( را برگزار می کند 
و هیچ شهر بزرگی دیگر تداکس با نام 
شهر خود را ندارد. وی ادامه داد: دریافت 
سابقه  به  شهر،  نام  به  تداکس  عنوان 
برگزاری تداکس، کیفیت برگزاری دوره 
های قبلی این رویداد و .... بستگی دارد.

تداکس  برگزاری  سابقه  افزود:  زاهدی 
در جهان به سال ۲۰۰۹ بازمی گردد و 
امسال دهمین سال برگزاری این رویداد 
است و تاکنون بیش از ٣۰ هزار رویداد 
در دنیا برگزار شده که دو هزار رویداد 

دیگر در حال برگزاری است. 
تداکس  برگزارکننده  و  اجرایی  مدیر 
اصفهان بیان کرد: هیچ پنل یا کارگاه 
شود  نمی  برگزار  تداکس  در  آموزشی 
اما شبکه سازی صحبت با سخنرانان در 
طی دمان های استراحت و  زمان بین 
سخنرانی ها، شرکت کنندگان می توانند 

با سخنرانان ارتباط برقرار کنند. 
این  در  حضور  ظرفیت  داد:  ادامه  وی 
تداکس ٣۰۰ نفر است که این ظرفیت 
به صورت صددرصد تکمیل شده است. 

زاهدی گفت: حامیان برگزاری تداکس 
اصفهان شهرداری اصفهان و اغلب از 

فعالان بخش خصوصی هستند. 
از  ای  مجموعه  تداکس  افزود:  وی 
ای  دقیقه   ۱۵ کوتاه  های  سخنرانی 
است که در این رویداد سخنرانانی که 
دارای ایده هستند با مخاطبان خود از 
طریق حضور در سالن و پخش زنده 
اینترنتی، تجارب و ایده ها را در میان 
گذاشته و باب گفت و گو میان مخاطب 
و اندیشمندان برای ایجاد جرقه در ذهن 

مخاطب باز می شود.

رییس شــورای اســلامی شــهر اصفهان گفت: منطقه ۱۴ امروز تبدیل به یک کارگاه بزرگ 
عمرانی و به یک میدان فرهنگی، ورزشی و هنری که حق مردم منطقه بوده تبدیل شده است.
علیرضا نصر تصریح کرد: خوشــبختانه خــط دو قطار شــهری اصفهــان از منطقه زینبیه 
آغــاز شــده و نویدبخــش ارزش افــزوده در این منطقه اســت. وی بــا تأکید بر نــگاه ویژه 
مدیریت شــهری اصفهان به مناطــق کمتر برخــوردار گفت: بــا تحولات عمرانــی ایجاد 
شــده در منطقه ۱۴، زمینه برای ســرمایه گــذاری بخش خصوصی فراهم شــده اســت.

رئیس کمیســیون بهداشــت، ســلامت و خدمات شهری شــورای شــهر اصفهان با بیان 
اینکه شــهرک ســلامت به درمانــگاه تبدیل شــده اســت، گفت: پزشــکان در ایــران به 
مطــب اهمیــت می دهنــد و از این رو می تــوان گفت چــون پزشــکان اجازه داشــتن دو 
مطــب را ندارند از شــهرک ســلامت به عنــوان راه انــدازی درمانــگاه اســتفاده کرده اند.
عباسعلی جوادی با بیان اینکه تاکنون ۱۴۴ پزشــکی که زیرمیزی گرفته اند شناسایی و با آنها 
برخورد شــده اســت، گفت: مراجع قضایی باید پاســخگوی نحوه برخورد با این افراد باشند.

شهرک سلامت به درمانگاه تبدیل شده استافزایش اعتماد مردم به شهرداری

گزارش

گزارش

8 شهریورنخستین 
»تداکس اصفهان«

در آیین بهره برداری از پروژه های عمرانی منطقه ۱4 مطرح شد؛

اینکه هر شب در  بیان  با  شهردار اصفهان 
پردیس هنر فیلم های جشنواره برای شهروندان 
نمایش داده می شود، گفت: امسال سینماهای 
برگزارکننده فیلم های سی و دومین جشنواره 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان در حد 
امکان مناسب سازی شد تا کودکان معلول نیز 
امکان حضور در این محل ها را داشته باشند؛ از 
این رو در سانس های جشنواره کودکان معلول، 
ناشنوا، کودکان کار و ... به سینما آمدند و با 

جشنواره همراه شدند.

رنگ و بوی اجتماعی 
در جشنواره سی و دوم 

دوره  این  در  خوشبختانه  کرد:  اظهار  وی 
حراجی هنر که رویداد جنبی جشنواره بود 
با عنوان »رویای کودکانه« برگزار و در یک 
شب 8۵ میلیون تومان فروش داشت تا به نفع 

کودکان کار هزینه شود.
بوی  و  رنگ  امسال  اینکه  بیان  با  نوروزی 
اجتماعی سی و دومین جشنواره بین المللی 
و  ارزش ها  نوجوانان  و  کودکان  فیلم های 
کارکردهای ویژه و جدیدی برای جشنواره ایجاد 
کرده که بسیار ارزشمند است، گفت: از مردم 
اصفهان دعوت می شود در روزهای باقیمانده 
جشنواره که تا چهارم شهریورماه است، کودکان 
خود را برای تماشای فیلم ها همراهی کنند. وی 
با تاکید بر اینکه برگزارکنندگان جشنواره سی 
و دوم به معنای واقعی از مفهوم شهر دوستدار 
کودک رونمایی کردند، تصریح کرد: این روزها 
فضای شهر تنها میزبان سینمای کودک نیست، 

برنامه های  و  کودک  نمایشگاه  میزبان  بلکه 
آموزشی و تربیتی کودکان است.

و  داد: جشنواره سی  ادامه  اصفهان  شهردار 
اجتماعی  و  فرهنگی  بسته های  حامل  دوم 
برای کودکان بوده و علاوه بر آن در چند روز 
گذشته برای حضور در سی و دومین جشنواره 
نوجوانان  و  کودکان  فیلم های  بین المللی 
حدود 8۰ نفر از ۲۷ کشور حضور پیدا کردند. 
 ۵۰ گروه  گذشته  روز  کرد:  اظهار  نوروزی 
با ۲۷ دستگاه  فرانسوی  نفری موتورسواران 
موتورسیکلت وارد اصفهان شدند که هنگام 
مواجه شدن با آنها از ابراز رضایتی که داشتند، 

خرسند شدیم.

شهر دوستدار کودک 
محدود به فضاسازی نیست

رئیس کمیسیون فرهنگی و ورزشی شورای 
اسلامی شهر اصفهان گفت: امسال مدیریت 
جشنواره مستقیما زیر مجموعه شهرداری 
اصفهان قرار گرفت و همین امر به عنوان یک 
نقطه قوت، توان هماهنگی دبیرخانه جشنواره 

را افزایش داد.
فریده روشن اظهار کرد: شناختن اصفهان 
با  تنها  کودک  دوستدار  شهر  عنوان  به 
مناسب سازی فضاهای شهری برای کودکان 
محقق نخواهد شد بلکه علاوه بر مناسب سازی 
کالبدی، شهر باید بتواند تمامی نیازهای کودک 
را برآورده سازد و حقوق او را تامین کند. وی 
نیازهای کودکان  ترین  از مهم  افزود: یکی 
دسترسی به کالاهای فرهنگی باکیفیت و 

درخور است؛ به همین جهت که کمیسیون 
فرهنگی و ورزشی بر تبدیل اصفهان به قطب 

فرهنگی کودک و نوجوان تاکید می کند.
رئیس کمیسیون فرهنگی و ورزشی شورای 
اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: اصفهان به 
عنوان یک شهر خلاق و دوستدار کودک می تواند 
میزبان مناسبی برای رویدادهای فرهنگی و 

تفریحی ویژه کودکان و نوجوانان باشد. 

جشنواره عامل افزایش 
شاخص بهزیستی و فرهنگی 

مدیر سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
امسال  جشنواره  گفت:  اصفهان  شهرداری 
شاخص بهزیستی فرهنگی را در شهر اصفهان 
افزایش داد و همچنین باعث ایجاد مشارکت 
مردمی در برنامه های جنبی محور جشنواره 
شد.محمد عیدی اظهار کرد: جشنواره امسال 
شاخص بهزیستی و فرهنگی را در شهر اصفهان 
افزایش داد و همچنین باعث ایجاد مشارکت 
مردمی در برنامه های جنبی محور جشنواره شد. 
وی با بیان اینکه تلفیق جشنواره با اعیاد مذهبی 
موجب افزایش نشاط اجتماعی شد، ادامه داد: 
فیلم های جشنواره  از  استقبال مردم  میزان 
بسیار امیدوار کننده است و شاخص های یک 
شهر فرهنگی را نشان می دهد. مدیر سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان 
گفت: می توانیم ادعا کنیم که امسال جشنواره 
اصفهان استانداردهای لازم را برای دائمی شدن 
جشنواره فیلم کودک و نوجوان در شهر اصفهان 
دارد و این یعنی این شهر قابلیت دارد که هر 

رویداد فرهنگی را به رویدادی بین المللی تبدیل 
کند. عیدی با اشاره به فضای جشنواره افزود: 
حال و هوای جشنواره در اصفهان به گونه ای 
تبدیل شده است که برخی مهمانان ما غبطه 
می خورند که چرا در پایتخت چنین حال و 
هوایی وجود ندارد زیرا شب های اصفهان زنده 

به هنجارهای فرهنگی است. 

فیلم های کودک ایرانی 
در کره طرفدار دارد

فیلم های کودک  نماینده کره شمالی گفت: 
قدیمی ایرانی در سینماهای بزرگ کره برای 
مردم پخش می شود. فرهنگ و ویژگی هایی که 
فیلم های ایرانی دارند توسط مردم کره پذیرفته 
شده است و فکر می کنم این همکاری در آینده به 

خوبی میان ایران و کره اتفاق می افتد.
سئو دان با بیان اینکه دولت کره حاضر است بر 
روی ساخت فیلم سرمایه گذاری کند و بودجه 
ساخت آن را تامین کند، اظهار کرد: از سال ۲۰۱۲ 
سازمانی در کره شمالی پروژه  سازمان تولید 
مشترک را اجرا می کند و از طریق این سازمان 
سازندگان فیلم می توانند بخشی از بودجه مورد 
نیاز خود را تامین کنند. از سال ۲۰۱8 تاکنون 
به طور خالص ۲۵ درصد از هزینه تولید فیلم 
ها از طریق این سازمان تامین می شود. دان 
افزود: بازار فیلم کره بازاری باز و گسترده است و 
قابلیت ساخت انیمیشن های مشترک از روی 
خصوصی  بخش  دارد.  را  ایرانی  داستان های 
ساخت فیلم کره بسیار فعال تر از بخش دولتی 
است و سرمایه گذاران روی ساخت فیلم سرمایه 

گذاری می کنند.

همکاری ایران و روسیه 
در ساخت فیلم کودک 

نماینده کشور روسیه گفت: همکاری مشترک 
ایران و روسیه در زمینه سینمایی می تواند 
پیرامون ساخت فیلم کودک، مستند و فیلم های 

سینمایی باشد.
"نیکولای دان" فیلم را به عنوان یک ابزار و یک 
ارتباط جمعی معرفی کرد و گفت: تولید مشترک 
یا همکاری مشترک نقش پر رنگی دارد زیرا همه 
موارد مانند تخصص تا کد های فرهنگی را در 
بر می گیرد. وی افزود: همکاری مشترک ایران و 
روسیه در زمینه سینمایی میتواند پیرامون ساخت 
فیلم کودک ، مستند و فیلم های سینمایی باشد. 
همانطور که می دانید روسیه از تجربه فیلم سازی 
و سینما بسیار غنی است زیرا بعد از فرو پاشی 
شوری بیشتر به دنبال سینمایی هستیم که در 
این مدت آن را گم کرده بودیم. وی ادامه داد: در 
روسیه فیلم به عنوان یک ابزار آموزشی و تربیتی 
تلقی می شود به صورتی که ما فیلم ها را به مدرسه 
ها ارسال کرده که در آنجا اساتید فیلم ها را به 
عنوان یک برنامه آموزشی در کلاس ها ارائه دهند 
این برنامه نزدیک به ۵۰سال پیش در شوروی اجرا 
می شد اما به تازگی در روسیه این طرح اجرا می 
شود براین اساس ما می توانیم همکاری در قالب 

یک پلتفرم آنلاین داشته باشیم.

سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان در اصفهان برگزار شد؛

رونمایی از شهر دوستدار کودک
عیدی: جشنواره امسال استانداردهای لازم برای دائمی شدن در شهر اصفهان را نشان داد

شهردار اصفهان گفت: امسال برگزارکنندگان سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و 
نوجوانان به معنای واقعی از مفهوم شهر دوستدار کودک رونمایی کردند. قدرت الله نوروزی با اشاره به 
برگزاری سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان، اظهار کرد: این شعار "جشنواره متعلق به تمام 
کودکان است"، در جشنواره سی و دوم تحقق پیدا کرد. وی افزود: امسال جشنواره محدود به چند سینمای شهر نبود بلکه 
سینماهای بسیاری در نقاط مختلف شهر به ویژه مناطق کمتر برخوردار، فیلم های خاطره انگیز سینمای ایران را به نمایش 

گذاشتند تا تمام کودکان از لذت تماشای فیلم های جشنواره بهره مند شوند. 

گزارش
گروه شهری

citizen

 نوسان: مدیر موزه هنرهای معاصر شهرداری 
اصفهان در خصوص برگزاری نخستین حراج 
هنری شهرداری اصفهان، گفت: متوجه شدیم 
تعداد قابل توجهی اثر هنری با ارزش، در حوزه 
تصویرســازی در معاونت اجتماعی سازمان 
فرهنگی تفریحی و ورزشی شهرداری اصفهان 
وجود دارد. این آثار در موزه هنرهای معاصر به 
حراج گذاشته شد که در شب گذشته تعداد 8۵ 
تابلو به ارزش بیش از 8۵ میلیون تومان به فروش 
رسید. فروش این تعداد اثر در یک شب بسیار 
جالب توجه است. امیدوارم بتوانیم در سنوات 
آینده نیــز آثار خوبی را در ســطح حرفه ای تر 

به فروش بگذاریم.به گــزارش اداره ارتباطات
 رسانه ای شــهرداری اصفهان، مهدی تمیزی 
با اشاره به اینکه این نخســتین حراج هنری 
شهرداری اصفهان و نخســتین حراج هنری 
اصفهان به این شکل بوده اســت، افزود: ۴۰۰ 
اثر از ســازمان فرهنگی، تفریحی و ورزشــی 
شهرداری به دستمان رســید که از این تعداد 
۱۲۶ اثــر داوری شــد و شایســته حضور در 
نمایشگاه شناخته شــد. وی افزود: این حراج 
یک حراج خیریه بوده است. ۲۵ درصد از فروش 
این آثار به صاحب اثر و ۷۵ درصد در حمایت از 
سلامتی، تحصیل و بیمه عمر کودکان به ویژه 

کودکان کار صرف می شــود. وی گفت: حراج 
آثار هنری برای هنرمنــدان و علاقمندان نیاز 
به ایجاد زیرساخت  دارد. مهدی تمیزی گفت: 
موزه هنر های معاصر اصفهــان همواره تلاش 
کرده که به نام موزه هنرهای معاصر متعهد باشد. 
یکی از کارهایی که برای انجام آن تلاش کردیم 
برگزاری حراج آثار هنری بوده است. وی افزود: 
حراج آثار هنری برای هنرمندان و علاقمندان 
نیاز به ایجاد زیرســاخت هایی دارد. البته هیچ 
کاری برای نخســتین بار بدون عیب و نقص 
انجام نمی شود و امیدوارم در حراج های بعدی، 

اتفاقات بهتری برای شهر رخ دهد.

نخستین حراج آثار هنری شهرداری اصفهان برگزار شد؛

حراج به نفع کودکان کار

 نوسان: آیین بهره برداری از خیابان منتظرالمهدی )عج( و آغاز 
حضور  با   ۱4 منطقه  در  نشانی  آتش  ایستگاه  اجرایی  عملیات 
شهردار اصفهان، رییس و اعضای شورای اسلامی شهر، معاونین 
و مدیران شهرداری و جمع زیادی از مردم منطقه به مناسبت هفته 
دولت و در ادامه برنامه های عمرانی اصفهان در مسیر امید، انجام 

شد.
قدرت اله نوروزی در این آیین اظهار کرد: در بین مناطق ۱۵ گانه اصفهان 
بیشترین حضور را در منطقه ۱۴ داشته ام. دهها بار در یک سال و نیم 
گذشته به این منطقه آمده ام و به این منطقه سر زده ام. به این حضور 
افتخار می کنم و معتقدم مناطق کمتر بهره مند شده از امکانات باید در 

خدمت رسانی در اولویت قرار بگیرند.   
اینکه منطقه ۱۴ به حوزه بزرگ فعالیت های عمرانی  بر  با تاکید  وی 
شهرداری اصفهان تبدیل شده است، تصریح کرد: عملیات عمرانی خط دو 
مترو در منطقه ۱۴، آسفالت کوچه های حصه، آزادسازی و بهره برداری 
از خیابان منتظرالمهدی )عج( که همین چند ماه پیش کلنگ زنی شد، 
کلنگ زنی ایستگاه آتش نشانی، اجرای بخشی از رینگ چهارم در منطقه 
و ... مدیریت شهری را خوشحال و امیدوار می کند تا محرومیت از این 

منطقه فاصله بگیرد. 

نشاط شهروندان
آرزوی ماست

شهردار اصفهان با بیان اینکه شادی و نشاط و لبخند شهروندان، آرزوی 
ماست، ادامه داد: توزیع عادلانه ثروت، امکانات و رفاهیات در این شهر 
برای همه، مورد نظر مدیریت شهری است و آنجا که محرومتر است باید 
بیشتر مورد توجه قرار گیرد. وی اضافه کرد: همه باید به مدیریت شهری 
کمک کنند تا شاهد این باشیم که منطقه ۱۴ دیگر تفاوتی با سایر مناطق 
نداشته باشد؛ به دنبال این هستیم تا زینبیه به مرکز گردشگری مذهبی 

در ایران تبدیل شود. 
نوروزی گفت: با وجود مشکلات اقتصادی و مسائل ناشی از تحریم ها 
در کشور باز هم این امکان فراهم شده تا شهرداری اصفهان در عرصه 
جذب منابع مالی همانگونه که تاکنون موفق بوده است بازهم موفق باشد
 و در میان این مشکلات بتواند بر همه سختی ها غلبه کرده و با چنین 

برنامه هایی خنده را بر لبان مردم عزیز اصفهان بنشاند. 
وی با اشاره به برگزاری جشنواره بین المللی فیلمهای کودکان و نوجوانان 
افزود: این جشنواره شادی و نشاط را به تمام نقاط شهر برده و آنجا هم 
که سینما نداشته مانند منطقه ۱۴ سینمای سیار آمده و فیلم ها را برای 

کودکان به نمایش گذاشته است. 

منطقه ۱4 
رو به آبادانی است

شهردار اصفهان اضافه کرد: منطقه ۱۴ رو به آبادانی است و فقر در حال 
فاصله گرفتن از این منطقه است، باید همه تلاش کنیم تا در بودجه بندیها، 

طراحی ها،  حمایت ها، تامین مالی و ...این اتفاق رخ دهد. 
وی افزود: رینگ حفاظتی و مترو به منطقه ۱۴ می آید تا فرزند منطقه کم 

برخوردار، راحت به کار و تحصیل خود برسد. 
امروز پروژه های بزرگ منطقه در حال پیشرفت و احداث است. وقتی 
عملیات اجرایی خط دو قطار شهری و ایستگاه دارک را می بینم و یا می 
بینم هر کوچه و پس کوچه ای آسفالت شده و یا عملیات اجرایی ایستگاه 
آتش نشانی این منطقه به عنوان پنجمین ایستگاه آتش نشانی کلنگ زنی 
شده امسال را آغاز می کنیم و یا خیابانی که چند ماه پیش، کلنگ زنی 
شده بود را افتتاح می کنیم، لبخند رضایت مردم را می بینیم و خوشحال 

می شویم. 
شهردار اصفهان تاکید کرد: توزیع عادلانه خدمات عمرانی و شهری، مورد 
نظر ما است. امروز شاهد همین اتفاقات هستیم. رینگ حفاظتی از اینجا 
می گذرد و مترو به اینجا می آید تا فرزند منطقه ۱۴ به راحتی بتواند به 

مقصد کار و تحصیل خود برسد. 
وی ادامه داد: علی رغم مشکلات اقتصادی، شهرداری اصفهان در جذب 
امکانات و بودجه ها موفق عمل کرده و امیدوارم مانند امروز خنده را بر لبان 
مردم بیاوریم. مردم این منطقه قدردان هستند اما مطالباتی هم دارند. فقر 

دارد از این منطقه می رود و جای خود را به امید می دهد. 

تعدد پروژه ها در منطقه ۱4 
مدیر منطقه ۱۴ شهرداری اصفهان نیز در این آیین با بیان اینکه منطقه ۱۴ 
دیگر محروم نیست، اظهار کرد: در جای جای این منطقه عملیات عمرانی 
در حال اجراست. علی شمسی افزود: راه برای توسعه زیاد است اما منطقه 
۱۴ از محرومیت خارج شده و این نتیجه حمایت شهردار و اعضای شورای 

شهر اصفهان است.
لازم به ذکر است خیابان منتظرالمهدی پس از پنج ماه از آغاز عملیات 
عمرانی و با صرف اعتبار ۱۶۷ میلیارد و 8۰۰ میلیون ریال در اختیار 
شهروندان منطقه ۱۴ قرارگرفت. عملیات عمرانی این خیابان در بهمن ماه 
سال ۹۷ آغاز شد و اکنون با گذشت پنج ماه از آغاز، این طرح عمرانی برای 

بهره مندی شهروندان به نقطه پایانی و بهره برداری رسید. 
طول خیابان منتظرالمهدی ٣۰۰ و عرض آن ۲۴ متر است که در مجموع 
برای اجرای طرح احداث این خیابان  ۱۶۷ میلیارد و 8۰۰ میلیون ریال 
اعتبار هزینه شده است. امروز همچنین کلنگ احداث ایستگاه آتش نشانی 
منطقه ۱۴ شهر اصفهان با زیربنای یک هزار و ٣۰۰ مترمربع و هزینه 
آزادسازی ۲۶ میلیارد ریال به زمین زده شد که برای انجام آزادسازی و 

اجرای این ایستگاه ۴۰ میلیارد ریال هزینه خواهد شد.

منطقه 14 بخش کلیدی 
فعالیت های عمرانی شهر
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معاون وزیر صمت از ورود ســازمان حمایت به گرانفروشــی بلیت هواپیما خبــر داد و گفت: 
»شرکت های هواپیمایی ضوابط مصوب قیمت گذاری بلیت را رعایت  نمی کنند  ». عباس تابش   با 
بیان این که شرکت های هواپیمایی، ضوابط فروش و نرخ گذاری بلیت هواپیما را رعایت  نمی کنند، 
گفت: »سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به صورت جدی به مقوله نرخ گذاری 
بلیت  هواپیما ورود کرده و متاسفانه در این بررسی ها، مشخص شد که تخلفاتی درخصوص قیمت 

بلیت هواپیما در  حال انجام است و دو ایرلاین نیز در این رابطه جریمه شده اند .  « 

ایران هفتمین تولیدکننده بزرگ فلزات گرانبها در جهان است. فرشاد مقیمی، معاون امور 
صنایع وزارت صنعت، گفت: »شهرک های تخصصی طلا و جواهرات در ایران ایجاد می شود. 
بنگاه های کوچک و متوسط مستقر در سطح کشور در بخش مصنوعات طلا و جواهر به  طور 
عمده در داخل مراکز جمعیتی شهرها فعالیت می کنند که از ساختار صنعتی و صنفی مناسبی 
برخوردار نبوده و تولیدکنندگان این کارگاه ها نتوانستند شرایط دریافت مجوز را به دست 

آورند؛ به همین دلیل وزارت صنعت با اتخاذ تدابیری سعی در ساماندهی این کارگاه دارد.«

فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه 
دین و اقتصاد در واکاوی فساد گفت: وقتی 
در جامعه ای یک پدیده ناهنجار گسترش 
عین حال تلاش های  در  و  دارد  غیرعادی 
صورت گرفته برای مقابله با آن عموماً نافرجام 
می ماند و حتی بعضاً به ضد خوش تبدیل 
می شود، سه حالت را می توان در نظر گرفت. 
نخست آنکه این نافرجامی کوشش ها، ریشه در 
فهم روش مند نظام تصمیم گیری از منشاهای 
اصلی مسئله دارد. دوم آنکه، استمرار این 
مناسبات دربردارنده منافع برای بخش بزرگی 
از ساختار قدرت دارد و دلیل سوم هم به نوعی 
ترکیب این دو مورد است یعنی هم در فهم 
عالمانه موضوع مشکل داریم و هم به واسطه 
عدم یکپارچگی در ساختار قدرت، عده ای 
از آن سود می برند. وی ادامه داد: بنابراین در 
چنین شرایطی، گام نخست فهم روشمند از 
مسئله است. وقتی ما به این جمع بندی برسیم 
که فساد یک پدیده چندبعدی است پس هر 
توصیه  یا راهکاری تک  ساحتی و تک بعدی که 
به وجوه دیگر توجه نکند محکوم به شکست 
است و همچنین هر رویکردی که با یک ابزار به 

مبارزه بپردازد باز هم محکوم به شکست است.
 

فساد نشانه بحران اعتماد است
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه فساد یک 
نشانه است که باید دلالت های آن را شناسایی 
کرد، افرود: تمام مطالعاتی که از زاویه سیاسی 
صورت گرفته، نشان می دهد که به هر اندازه 
یابد  افزایش  نظام های سیاسی  مشروعیت 
فساد نیز کاهش خواهد یافت. باید توجه داشت 
که تزلزل در مشروعیت خود از دل بحران 
مشارکت بیرون می آید. از جنبه اجتماعی 
هم فساد نشانه بحران اعتماد است، از همین 
روی باید عناصر کلیدی تشدیدکننده بحران 

بی اعتمادی را زیر ذره بین قرار دهیم.
مومنی اضافه کرد: از نظر اقتصادی هم شاید 
جامع ترین نگاه را خانم »سوزان رز اکرمن« 
به موضوع داشته اند و مطالعاتی که در سطح 
جهان در زمینه فساد داشته و از منظر رابطه 
فساد و توسعه ناگزیر نگاه بین رشته ای و فرا 
رشته ای به موضوع داشته است. خوشبختانه 
کتاب جامع ایشان به نام »فساد و دولت« به 
فارسی نیز ترجمه شده است که در آن فساد 
نظم  فراگیر  ناتوانی  نشان دهنده  گسترده 
اجتماعی و ساختار قدرت در بهره برداری از 
انگیزه های نفع شخصی در جهت مقاصد تولید 
است. البته در این جا منظور از تولید صرفاً تولید 
اقتصادی نیست یعنی اگر خلاقیت های هنری 
و اندیشه ای را هم با محدودیت روبه رو کنیم به 

سمت فساد کشیده خواهند شد.
 

پنج کانون فساد کدامند؟
کانون های  اقتصاد  و  دین  موسسه  رییس 
گسترش و تعمیق فساد در ایران را پنج مورد 
دانست و افزود: اگر بپذیریم که از نظر اجرایی 
و عملیاتی، فساد معلول مناسبات غیرشفاف 
است باید در پنج کانون برنامه شفاف سازی 
تعریف کنیم. کانون نخست دلارهای نفتی 
است که در پنجاه سال اخیر توزیع غیرشفاف 
و غیربرنامه ای آن بزرگترین کانون رانت و فساد 

در ایران بوده است.
 

فریب خود
با صادرات غیرنفتی 

وی ادامه داد: کانون دوم اشاره به دلارهای 
غیرنفتی دارد و مایع شگفتی است که نظام 
تصمیم گیری که ادای برنامه ریزی را درمی آورد 
اما به این موضوع توجه نمی کند که تقریباً 
در چهل سال اخیر تمام مطالعات در زمینه 

صادرات غیرنفتی نشان می دهد که بالغ بر 
۹۵ درصد اقلام صادرات غیرنفتی به گونه ای 
است که هزینه ارزی صرف شده برای تولید آن 
بیشتر از درآمد ارزی آن بوده است یعنی ما با 

صادرات غیرنفتی خود را فریب می دهیم.
 

مناقصه های دولتی 
کانون  فساد 

مومنی کانون سوم گسترش و تعمیق فساد 
را عدم شفافیت در نحوه تخصیص اعتبارات 
بانکی دانست و افزود: متأسفانه در مورد نقش 
بانکداری خصوصی در گسترش فساد و تعمیق 
آن بحث های بایسته صورت نمی گیرد. البته 
این فساد ذینفعانی دارد که از طریق مافیای 
رسانه ای نظام تصمیم گیری را در تشخیص 
کانون چهارم،  می کند.  اولویت ها سردرگم 
مناقصه های دولتی است بطوریکه که در پنجاه 
سال اخیر مناقصات دولتی سالانه معادل ۱۵ 

درصد تولید ناخالص داخلی بود.
 

شفاف سازی در 
کانون های فساد 

وی تصریح کرد: پنجمین کانون مربوط به 
نظام گمرکات کشور است که هم در نحوه 
اجرا و عملیات و هم در قاعده گذاری ماجرا های 
تکان دهنده دارد. آقای احسان سلطانی چند 
سال پیش در این مورد مطالعاتی داشته است 
و با روش بسیار ساده داده های تجارت ایران با 
چهار کشور عمده طرف تجاری یعنی چین، 
امارات، هند و ترکیه را تطبیق داده است که 
براساس آن تنها در دوره ۱٣8۰ تا ۱٣8۹ در 
و  ایران  تجاری  داده های  تطبیقی  بررسی 
امارات با نرخ دلار آن زمان، تقریبا ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان رانت وجود داشت. بنابراین 
مورد  پنج  در  اگر  ما  برآوردهای  براساس 

شفافیت و نظارت های تخصصی امکانپذیر 
باشد بیش از ۷۵ زمینه های فساد منتفی 
می شود و پرسش این است که چرا در این 

زمینه تلاش بایسته صورت نمی گیرد؟
 این کارشناس اقتصادی یادآور شد: در دوره ای 
ایران را به  که رییس جمهور وقت جامعه 
آینده امیدوار کرده بود، بنده در یک صحبت 
عمومی به ایشان گفتم که جامعه ایران تاب 
اقدامات رادیکال را ندارد، بنده نمی گوییم که 
شما مناسبات رانتی را تماما قطع کنید بلکه 
مناسبات رانتی را شفاف کنید و اگر این کار را 
انجام دهید بنده تضمین می دهم که بیش از ۵۰ 

درصد فساد و رانت جویی فروکش خواهد کرد.
 

چه کسانی 
متضرر می شوند؟

مومنی خاطرنشان کرد: وقتی در دولت آقای 
روحانی بحران فاجعه آمیز پی درپی نرخ ارز 
اتفاق افتاد یک فشار اجتماعی موجب شد 
برشی کوتاه از نحوه تخصیص دلارهای نفتی 
ارایه شود. اما پرسش این است که چه کسانی 
از استمرار انتشار این داده ها متضرر می شوند؟ 
چرا نهادهای نظارتی به توقف انتشار این داده ها 
اعتراض نمی کنند؟ البته در این موضوع پای 
جامعه مدنی نیز باز می شود و جامعه مدنی باید 
به این بلوغ رسیده باشد که استمرار مناسبات 
مبتنی بر فساد همه را آلوده خواهد کرد و این 
مناسبات از طریق فقرزایی حیثیت همه را 

تحت تاثیر قرار خواهد داد.
 

عدم تامین 
مایحتاج زندگی 

مومنی تصریح کرد: در سال گذشته در راستای 
مطامع رانتی نابرابرساز یک جهش بزرگ در 
نرخ ارز اتفاق افتاد، در حال حاضر دولت محترم 
اندازه نزدیک  دل خوش کرده است که در 
به سقف افزایش نرخ ارز، نرخ را تثبیت کرده 
است در حالیکه در نامه دوم اقتصاددانان اشاره 
شده بود که به اعتبار جهش های بی سابقه در 
موجودی انبار، بخش بزرگی از جمعیت با پایه 
دلار ٣۵۰۰ تومانی نیز قادر به تأمین مایحتاج 
نیست. وی افزود: این غم انگیز است که دولت 
خود ادعا دارد که قادر به بازگرداندن نرخ 
دلار به قبل از افزایش قیمت است و اما عمل 
نمی کند، از سویی در بودجه عمومی حمایت 
از فقرا را افزایش می دهد. ممکن است بگوییم 
که یک مهار نسبی در قیمت دلار در مقایسه با 
پارسال یک موفقیت محسوب می شود اما اگر 
این موفقیت باعث شود تا رانت توزیع شده چند 
صد میلیاردی در فاصله نرخ ٣۵۰۰ تومانی تا 
۲۰ هزار تومانی به رسمیت شناخته شود آنگاه 

این ثبات نیز ناپایدار خواهد بود.
این اقتصاددان خطاب به مسئولین کشور 
گفت: نکته کلیدی در مبارزه با فساد آن است 
که نظام تصمیم گیری نامحرم پنداری مردم را 
کنار بگذارد چون بسیاری از فسادهای مربوط 
به نامحرم انگاری مردم در دانستن داده ها 
است. از همین روی از تمام مسئولین و بویژه 
نمایندگان درخواست دارم جنبش محرم تلقی 

کردن را در دستور کار قرار دهند.

ایران هفتمین تولیدکننده بزرگ فلزات گرانورود سازمان حمایت به پرونده ایرلاین ها
دیدگاه

اســتاد اقتصــاد دانشــگاه علامــه طباطبایــی معتقــد اســت: نکتــه کلیــدی در مبــارزه با فســاد آن اســت 
گزارش

گروه   اقتصاد
کــه نظــام تصمیم گیــری نامحــرم پنــداری مــردم را کنــار بگــذارد چــون بســیاری از فســادهای مربــوط 
بــه نامحــرم انــگاری مــردم در دانســتن داده هــا اســت. از همیــن روی از تمــام مســئولین و بویــژه نماینــدگان درخواســت 
دارم جنبــش محــرم تلقــی کــردن مــردم را در دســتور کار قــرار دهنــد. فرشــاد مومنــی در عیــن حــال تاکید کــرد: تمام 
مطالعاتــی کــه از زاویــه سیاســی صــورت گرفتــه، نشــان می دهــد کــه بــه هــر انــدازه مشــروعیت نظام هــای سیاســی 
افزایــش یابــد فســاد نیــز کاهش خواهــد یافــت. از همیــن روی بایــد عناصــر کلیــدی تشــدیدکننده بحــران بی اعتمادی 

را زیر ذره بین قرار دهیم.

بحران بی اعتمادی در گفتاری از فرشاد مومنی؛

پنج کانون گسترش فساد
مومنی: جامعه ایران تاب اقدامات رادیکال را ندارد

think

مهمترین سرمایه هر حکومتی اعتماد 
مردم اســت و وقتی که مردم فســاد را 
احساس می کنند طبیعتاً از این موضوع 
رنج می برند. در کنار این موضوع انفعال 
دســتگاه قضایی پیش از این در برخورد 
با فســاد در مجموع اعتماد مردم نسبت 
به حاکمیت را کاهش می داد که این امر 

پرهزینه تر از هر موضوع دیگری بود.
کسانی که امروزه اســامی آنها منتشر 
می شود تنها دســتورات مقامات بالاتر 
را اجرا می کردند. متأســفانه بسیاری از 
مسئولان در این فسادها شریک بوده اند 
و اگر قرار بر برخورد باشــد باید با آنها نیز 

برخورد صورت بگیرد.
فســاد همچنین پیامدهای اقتصادی 
مهمی نیز مانند رشــد جرم، جنایت و 
ناامنی دارد و از سویی موجب فرار سرمایه 
از کشور می شود و تنها کسانی می توانند به 
فعالیت اقتصادی خود ادامه دهند که اقدام 
به پرداخت رشوه کنند. البته این رشوه به 
صورت مالیات عمل می کند و هزینه تولید 
را در مقایســه با رقبای خارجی افزایش 
می دهد، بنابراین مبارزه با فســاد شرط 
لازم برای تحقق اقتصاد مقاومتی، رشد 
اقتصادی و فراهم شدن فضای مناسب 

برای کسب وکار است.
بسیاری از مسئولان کشور در این فسادها 
شریک بوده اند و اگر قرار بر برخورد باشد 
باید با آنها نیز برخورد صورت بگیرد. آن 
موقع مردم و فعالین اقتصادی می توانند 
این اقدامات را جدی بگیرند و نسبت به آن 

امیدوار باشند.
متاسفانه فساد در کشــور ما ساختاری 
است به این معنا که ساختارهای موجود 
تصمیم گیری خود موجب فساد هستند 
و حتی کسانی که در این سیستم باشند 
اما در فساد مشارکت نکنند خودبه خود از 

گردونه قدرت حذف می شوند. 
اولین گام در این موضــوع نجات مراکز 
قدرت از تسخیرشــدگی است متاسفانه 
نظام دولــت و پارلمان کشــور عملا در 
خدمت صاحبان سرمایه است و بنابراین 
تمام سیاست های اتخاذ شده در راستای 
حفظ منافع آنها است نه مردم، بویژه آنکه 
در این میان منافــع تولیدکنندگان ذبح 
شده است. از همین روی اصلاحات اساسی 
باید در نظام تصمیم گیری صورت بگیرد 
تا امکان مشــارکت مردم نیز فراهم شود.

گام دوم تغییر سیاست ها و نوع بینشی 
است که در ســه دهه اخیر بر جامعه ما 
حاکم شده و آن سیاست های نئولیبرالی 
حاکم بر اقتصاد به اســم آزادســازی و 
خصوصی سازی اســت بطوریکه خود 
این خصوصی ســازی ها یکی از دلایل 
اصلی رشد فساد در کشور بوده است. از 
همین روی این سیاســت ها باید به نفع 
مردم تغییر جهت دهد تا نقش نهادهایی 
مانند بانک ها و نظام مالیاتی در راستای 
تولیدکنندگان بویــژه تولیدکنندگان 

صنعتی باشد.
سیاســت های ســه دهه اخیر منشأ 
بســیاری از نابســامانی ها بوده و فساد 
نیز محصول همین نگاه های ســه دهه 
اخیر است که امروز نتایج آن را مشاهده 
می کنیم و تا زمانیکه این نگاه تغییر نکند 
و اصلاحات جدی صورت نگیرد صرفا با 
بازداشت چند نفر دخیل در فرایند فساد، 
موضوع خاتمه نمی یابد. نظام مالیاتی باید 
از فعالیت های ســوداگرانه سکه، زمین 
و ارز مالیات گزاف اخذ کند تا بخشــی 
از ایــن منابع در قالب یارانه به ســمت 

تولیدکنندگان حرکت کند.

  بریده

اعتماد مردم
سرمایه حکومت

پراید چگونه از نماد ثروت به نماد فقر تبدیل شد؛

 

 نوسان: پراید اسما ۲۶ ساله و رسما ۳۳ ساله است. حالا از 
پس دوره ای طولانی برای حیات یک خودرو، می رود تا با خط 
تولید ایران خداحافظی کند. پراید پس از پیکان، قدیمی ترین 
اعلام  با  ماجرا  تلقی می شود.  ایران  تولید  در حال  خودروی 
این نکته که پراید در سال آینده شماره گذاری نخواهد شد، 
آغاز شد و کم کم مقامات مسئول در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و شخص وزیر تاکید کردند پراید به پایان راه رسیده 

است.

تا جای  آغاز شد  ایران  در  تولیدش  در سال ۱٣۷۲،  که  خودرویی 
پیکان را از آن خود کند، حالا آماده خداحافظی از صنعت خودروی 
در  بحران های جدی خودروسازی  که  در شرایطی  ایران می شود، 
است  نتوانسته  دولتی  دردانه  صنعت  و  پابرجاست  همچنان  کشور 

اهداف از قبل پیش بینی شده را جامه عمل بپوشاند.
هر چند پراید هشت میلیونی برای مدت های طولانی جای پای خود 
نشان می دهد  بررسی ها  اما  کرد  ایران سفت  بازار خودروی  در  را 
اولین نمونه های این خودرو در بازار، در اوایل دهه هفتاد قیمتی بین 

یک میلیون و 8۷۰ هزار تا ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان داشتند.
 پرایدهای فول صندوقدار البته به قیمتی برابر با ۲ میلیون و سیصد 

هزار تومان فروخته شدند.
نماد  به  هفتاد  دهه  در  شد،  می  تصور  آنچه  از  زودتر  خیلی  پراید 
ثروت و تجمل تبدیل شده بود، طبقه ای برای تفاخر به دارایی اش 
پراید را بر می گزید، درست در شرایطی که واردات خودرو به کشور 

ممنوع بود.
در وضعیتی که پیکان نماد عقب ماندگی صنعت شده بود و عبارت 
با روی  ناکارامدی ها، پراید  برای تشریح  "مدیریت پیکانی" عبارتی 

خوش بازار مواجه بود. 
سال ۱٣۷۱ این خودرو روی ٣ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان را دید و 
مدتی طولانی در محدوده ۵ میلیون تومان در بازار فرمانروایی کرد. 
خیلی زود با خداحافظی پیکان از خط تولید در ایران درسال ۱٣8٣، 
پراید سلطان بی بدیل جاده ها شد اما تفاوت پیکان و پراید تفاوتی 

غیر قابل چشم پوشی بود.
پیکان هر چند در سالیان پایانی عمرش از نفس افتاده بود اما دوره ای 
به نماد تولید ملی بدل شد و نوستالژیای نسلی از ایرانیان پیکان بود، 

در مدل های گوناگونی که به بازار عرضه می شد. 
پراید اما هیچ گاه در حافظه تاریخی ایرانیان جای باز نکرده است، 
اتفاقا در دوره ای، اواخر دهه هشتاد تا میانه دهه نود، با انتقادات تند و 
تیزی روبرو شد، ارابه مرگ و ... صفت هایی بود که پس از اعلام سهم 
بالای خودروی پراید در تصادف های جاده ای به این خودرو داده شد.

مرزهای  از  خودرو  این  اتفاقا  نیست،  پراید  ماجرای  همه  اما  این 
هر   داشت  ویژه ای  طرفداران  عراق  و  سوریه  در  و  کرد  عبور  ایران 
به  داخل  فروش  قیمت  با  قیمت های صادراتی  تفاوت  چند همواره 

دغدغه ای جدی برای افکار عمومی بدل می شد.
اوایل دهه نود، در بحران  با پراید  افکار عمومی  تاریخی  اولین قهر 
ارزی رخ داد؛ وقتی پراید ناگهانی مرز قیمتی 8 تا ۱8میلیون را در 
نوردید و در طنزهای کلامی ایرانیان جایگاه ویژه ای را از آن خود 

کرد.
پراید ۱8 میلیونی نماد لاکچری تقلبی ناشی از تورم نامیده می شد، 
از  بسیاری  روزهای سخت سال ۱٣۹۱ دستمایه  در  پسته  و  پراید 
طنزهای کلامی بودند؛ "جایتان خالی در پراید نشسته بودیم و پسته 
می خوردیم"؛ عبارتی بود که ابتدای بسیاری از جوک ها قرار داشت.

میلیونی  چند  و  بیست  پراید  با  عمومی  افکار  و  ایران  بازار  هنوز 
کنار نیامده بود که بحران ارزی سال ۱٣۹۷، تیر خلاص را به بازار 
پراید شصت  و  میلیونی   ۵۰ پراید  زد؛  داخلی  خودروی  ارزان ترین 
میلیونی این بار دیگر دستمایه شوخی های اینستاگرامی و تلگرامی 
نبود، نشانه ای بود از عصبیت مصرف کنندگانی که این قیمت را برای 

خودرویی ۲۶ ساله بر نمی تافتند.
در حالی که اعتراضات نسبت به قیمت بالای این خودرو ادامه داشت، 
قیمت های متفاوتی به عنوان قیمت تمام شده پراید اعلام می شد، 
از ٣۶ میلیون تومان تا ۴٣ میلیون اما رحمانی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت قیمت تمام شده پراید ۱۱۱ را حدود ٣۵ تا ٣۶ میلیون 

تومان اعلام کرد.
تمام  تولید  داد  می  نشان  گذشته  سال  در  سایپا  مالی  صورت های 
محصولات این شرکت در سال ۹۷ توام با زیان بوده که بیشترین آن 
نیز به پراید تعلق دارد و در این بین، تولید پراید، 8۵۰ میلیارد تومان 

زیان برای سایپا به همراه داشته است.
خودرویی که با یک میلیون و هشتصد هزار تومان به بازار ایران سلام 
کرد، در آستانه ۵۰ میلیون تومان قرار است از بازار خداحافظی کند، 
این بار اما کسی از رفتن پراید هیجان زده نیست، تجربه خداحافظی 
پیکان این را می گوید؛ پیش بینی درست از آب در نیامده را هنوز 
می توان در مزوه خودرو یافت، بر پیکانی که جهانگیری بر آن نوشت؛ 
و  بر دوش آن شکل گرفت  بود که صنعت خودرو  ارابه ای  "پیکان 

امروز به موزه می رود تا نظاره گر اعتلای این صنعت باشد. " 
در  مشکلات  می روند،  و  می آیند  خودروها  نبود.  چنین  تقدیر  اما 

صنعت دولتی خودروسازی اما پابرجاست.

پایان راه؟!
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 اوضاع اقتصاد جهانی چندان خوب نیست. 
اقتصاد جهانی در حال ورود به رکود اســت و 
نشانه های فراوانی از آن اتفاق افتاده است. این 
نشانه ها اگرچه از یکسال پیش کمابیش پیدا 
بودند و باعث می شد چشم انداز قیمت طلا در 
بازارهای بین المللی مثبت بنظر برسد، اما این 

روزها بسیار عیان تر شده اند.
یکی از این نشــانه ها، این است که منحنی  
بــازده )Yield Curve( در کشــورهای 

مهــم و متعــددی نزولی شــده اســت.
در محور افقی منحنی بازده، سال سررسید 
اوراق نمایش داده می شود و در محور عمودی 
آن نرخ بازدهی سالانه. در حالت معمولی این 
منحنی شبیه منحنی مطلوبیت )یا منحنی 

رادیکال( است و شیب مثبتی دارد.
حال اگر جنگی در خاورمیانه)غرب آســیا( 
اتفاق بیفتد این رکود جهانی به علل مختلف، 
از جمله افزایش شدید قیمت نفت، تشدید 

خواهد شد و حتی ممکن است به یک بحران 
تبدیل شود. 

از طرف دیگــر، اگر ایــران و ترامپ به توافق 
برسند و یا ترامپ برای دور بعدی رأی نیاورد 

خطر رکود برطرف خواهد شد. 
نوع تعامــل آمریکا و ایران می تواند مســیر 
ریل اقتصاد جهانی را به سمت رونق یا رکود 
بکشــاند، گویی که این دو کشور سوزنبانان 

قطار اقتصاد جهانی باشند. 

اگر تکنولــوژی آمریکایی بتوانــد با منابع 
ارزان ایران )اعم از نیروی کار تحصیلکرده، 
انرژی و ...( ترکیب شود نه تنها آمریکا نجات 
پیدا خواهد و شــاید حتی بتواند هژمونی 
جهانی اش را دوباره بدست آورد، بلکه اقتصاد 
جهانی نیز رونق پیدا خواهــد کرد. به بیان 
دیگر، بیش از ایران، اقتصاد جهانی و بیش از 
اقتصادجهانی آمریکا نیازمند توافق بین ایران 

و آمریکا هستند.

اقتصاد جهانی در حال ورود به رکود است؛

سوزن بانان قطار اقتصاد جهانی!
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با تقدیم لایحه حذف چهار صفر از پول ملی، »پارسه« به عنوان پول خرد ایران مطرح 
شده که با این حساب قیمت های فعلی در واحد پولی جدید به این صورت می شود که 
هر سکه بهار آزادی چهار میلیون و ۱۵۰ هزار تومانی، ۴۱۵۰ تومان خوانده می شود یا هر 
دلار آمریکا که امروز ۱۱ هزار و ۷۰۰ تومان است، در سیستم پولی جدید ۱۱ تومان و ۷۰ 
پارسه خوانده می شود. به عبارت دیگر، اکنون هر ۱۰ ریال معادل یک تومان است و در 

واحد جدید هر ۱۰۰ پارسه معادل یک تومان خواهد بود.

محمد راستاد، مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفته است: موجودی کالاهای اساسی 
در ۶ ماه اخیر در بنادر جنوبی ۵۵ درصد و در بنادر شمالی ۲۵ درصد افزایش داشته و 
موجودی کالا در بندر امام خمینی )ره(  که  هاب کالاهای اساسی کشور است، نسبت به  سال 

گذشته 8۱ درصد افزایش داشته است.«
راستاد، کمبود ظرفیت انبارهای داخلی کشور جهت دپوی کالاهای اساسی و عدم توزیع 
متوازن کالاهای اساسی به بنادر کشور را ازجمله عوامل ماندگاری کالا در بنادر عنوان کرد.

  نوسان:  دبیــر شــورای عالی نظام 
پزشکی کشــور، معتقد است: جامعه 
پزشــکی با نصب کارت خوان مشکلی 
ندارد؛ اما صحبت این است که چرا این 
امیر به شکل مبهم و با جوسازی علیه 

جامعه پزشکی اجباری می شود.
محسن مصلحی اضافه کرد: به هرحال 
ســازمان امور مالیاتی ادعای شفافیت 
مالیاتی می کند و البته حرف درستی 
اســت، اما حق جامعه پزشکی و تمام 
اقشار جامعه است که ادارات مالیاتی نیز 

شفافیت داشته باشند.
مصلحی افزود: استفاده از کارت خوان 
چه قبل از اینکه قانون شود و چه اکنون، 
موضوع شــفافی بوده و تمــام اصناف 
ازجمله جامعه پزشکی باید این قانون 
را در راستای رضایت مشتری اجرا کنند. 
بنابراین اگر معدود افرادی آن را رعایت 
نمی کردند، اکنون قانون تکلیف کرده 
است. به گفته محسن مصلحی، بررسی 
استفاده پزشــکان از کارت خوان جزو 
وظایف سازمان نظام پزشکی نیست و 
بعید می دانم همکاری باشد که موضوع 
کارت خوان را رعایت نکرده باشد و رسما 
اعلام می کنم سازمان نظام پزشکی به 
هیچ وجه این موضــوع را قبول ندارد 
هم به جهت رعایت حــال ارباب رجوع 
یا همان بیماران و هــم به لحاظ قانون 
پزشکان مخالفتی با نصب کارت خوان 

قانون ندارند.
او تصریح می کند: موضوع اســتفاده از 
کارت خوان یک موضوع کاملا شــفاف 
اســت و اگر شــخصی در هر کدام از 
مراتب تشــخیصی و درمانی، پزشکی 
را سراغ داشــته باشــد که موضوع را 
رعایت نمی کند، می توانــد موارد را به 
سازمان نظام پزشکی گزارش کنند و 
این ســازمان جهت نظارت کلی خود، 

موضوع را پیگیری می کند.
به اعتقاد مصلحی، پرداختن بیشتر به 
موضوع استفاده پزشکان از کارت خوان 
یک بحث انحرافی اســت، چراکه این 
قانون در خصوص سایر صنوف هم باید 
پیاده شــود. امروز موضوع کارت خوان 
دیگر دغدغه جامعه نیســت و باید آن 
را حل شــده فرض کنیم و اگر معدود 
کسانی هســتند باید گزارش کنند و 
رصد هر روزه آن از سوی سازمان نظام 
پزشکی، در شان جامعه پزشکی نیست.

مصلحی با اعتقاد بر اینکه پزشــکان 
زیاده خواه نیستند فقط خواهان برخورد 
احترام آمیــز با خود هســتند، تاکید 
می کند: از بی قانونی دفاع نمی کنیم، اما 
این فضای عدم امنیت و رفتار عجیب 
و غیرمنصفانــه امروز علیــه جامعه 

پزشکی بسیار دیده می شود.

مهندس یزدی زاده با اشاره به ظرفیت تولید 
٣ میلیون و ۶۰۰ هزار تنی این شرکت گفت 
: بزرگ ترین دغدغه ذوب آهن درحال حاضر 
نداشتن مواد اولیه کافی برای تولید است که 
متأسفانه آمار ظرفیت خالی این شرکت را بالا 
می برد با این حال ، برنامه تولید امسال شرکت 
٣ میلیون و ۵۰ هزار تن فولاد خام است که روند 
تولید تا کنون وجود مشکلات مختلف ، به خوبی 
پیش رفته و در سه ماهه اول سال موفق به ثبت 
رکوردهای تولید روزانه و ماهانه شدیم و امید می 

رود برنامه تولید امسال محقق گردد . 

فضای سبز 
۸۰ برابر استاندارد جهانی 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان افزود : این شرکت 
از نظر جذب نیروی انسانی، آموزش و خدماتی 
همانند احداث بیمارستان، ورزشگاه ، سینما و 
مشارکت در پروژه های عمرانی طی سال های 
گذشته مسئولیت های اجتماعی مهمی را در 
کشور و منطقه عهده دار بوده است. از ابعاد دیگر 
مسئولیت های اجتماعی می توان به  هزینه ۴ 
هزار میلیارد ریالی در پروژه های زیست محیطی 
و ایجاد بزرگ ترین جنگل دست کاشت کشور با 

مساحت  ۱۶۵۰۰ هکتار اشاره نمود . 
به گفته وی، کل فنس تولید ذوب آهن ۷8۰ 
هکتار است که معادل استاندارد جهانی به ۲۰۰ 
هکتار فضای سبز نیاز دارد و این در حالی است 
که شرکت ذوب آهن بیش از 8۰ برابر استاندارد 

جهانی فضای سبز دارد .
مهندس یزدی زاده تصریح کرد : ذوب آهن 
نه تنها پایه گذار فولاد در ایران بلکه پایه گذار 

بسیاری ازصنایع دیگر در کشور است و با تربیت 
و رشد کارشناسان آموزش دیده بسیار فنی و 
ماهر ، شرکت هایی مثل مبارکه ، گروه ملی، فولاد 
خراسان و فولاد خوزستان با تجربیات این شرکت 

رشد کرده و وارد بازار کارشده اند.
 مهندس یزدی زاده اظهار داشت : از پیشرفت و 
توسعه ذوب آهن می توان به نوسازی شرکت، 
ساخت دو کوره بلند، احداث دو واحد نورد و 
ایستگاه ریخته گری فولاد اشاره کرد. یکی از این 
ایستگاه  های ریخته گری با ظرفیت یک میلیون و 
۲۰۰ هزار تن با تکنولوژی روز دنیا حدود ۲ سال 
پیش تجهیز شده است. وی با اشاره به نقش مهم 
ذوب آهن در تامین مصالح مورد نیاز پروژه های 
عمرانی کشور گفت : سابقاً تصور عموم بر این 
بود که ذوب آهن تنها فولاد ساختماني را تولید 
می کند به  طوری که میلگرد موجود در بازار را 
به اسم میلگرد ذوب می شناختند . برج میلاد 
نمونه ای  از مصرف فولاد شرکت ذوب آهن در 
پروژه های مهم است و در فونداسیون این پروژه 
حدود دو هزار تن از میلگردهای سایز ۲8 و ٣۲ 
این شرکت استفاده شده است. اما این شرکت با 
انجام پروژه های مختلف قادر به تولید محصولات 

صنعتی شده است.

مزایای رقابتی
وی کیفیت برتر محصولات و ویژگی های فولاد 
تولیدی ذوب آهن را از جمله مزایای رقابتی این 
شرکت دانست و گفت : این کیفیت باعث شده 
، ذوب آهن تنها شرکت ایرانی باشد که دارای 
گواهینامه CARES است . این گواهینامه 
برای صادرات فولادی با استاندارد BS به اروپا 

و به خصوص کشور انگلستان تعریف شده است 
و در این راستا یک پارتی از محصولات ذوب 
آهن به کشور انگلستان صادر شد. وی افزود : 
این شرکت دارای گواهی  نامه زیست محیطی 
 ISOآموزشی گواهینامه   ،۱۴۰۰۱  ISO
 ISO۱۰۰۱۵ و گواهینامه مدیریت کیفیت
۹۰۰۱ نیز می باشد .  به گفته وی، شرکت ذوب 
آهن توانایی صادرات ۵۰ درصد تولیدات خود را 
داراست و این میزان از صادرات فقط به دلیل 
داشتن گواهینامه های معتبر بین المللی است.
پروانه کاربرد علامت استاندارد برای تیرآهن بال 
نیم پهن موازی، - پروانه کاربرد علامت استاندارد 
علامت  کاربرد  پروانه  فولادی،  نبشی  برای 
استاندارد اجباری برای میلگردهای فولادی گرم 
نوردیده وگواهینامه تأیید صلاحیت آزمایشگاه از 

جمله این موارد است.
مهندس یزدی زاده افزود : در زمینه دانش فنی 
ساخت در قطعات و ذوب آهن این شرکت 
پیشتاز است.کارگاه هاي متعددی داریم که 
بیش از 8۵ درصد نیازمندی های خود را در 
داخل شرکت تهیه می کنیم و حدود ۱۰ درصد 
دیگر از نیازهای ما توسط تولیدکنندگان داخلی 
محصولات  درصد   ۵ حدود  می شود.  تهیه 
وارداتی که شامل بلبرینگ، موتورهای خاص ، 
گیربکس های خاص و پمپ های خاص است 
، همگی از استاندارد ویژه ای برخوردار هستند 
و اجباراً از خارج تهیه می شوند. به گفته وی 
زغال  سنگ های مصرفی به دو دسته حرارتی 
و کک تقسیم می شود. زغال سنگ مورد نیاز 
ذوب آهن از نوع ککشو است و باید ویژگی های 
خاصی داشته باشد تا بتوان از آن در باتری و در 

مراحل پخت با مقاومت بالا و استانداردهای لازم 
استفاده کرد. از زمانی که سنگ بنای ذوب آهن 
گذاشته شد حدود ٣۰ تا ٣۵ درصد زغال مورد 
نظر وارداتی بوده تا بتوانیم با ترکیب با زغال های 
داخلی به استانداردها و مقاومت مورد نظر برسیم.

فعالیت های زیست محیطی
به  اشاره  با  اصفهان  آهن  ذوب  مدیرعامل 
تمام  می گوید:  زیست محیطی  فعالیت های 
تلاش برای رسیدن به استانداردهای مورد نظر 
در حال انجام است و طبیعتاً دراین زمینه توفیق 
صددرصدنداشته ایم. استاندارد مشخصی وجود 
دارد، برای این منظور با یک شرکت اروپایی 
قراردادی داریم که به این استاندارد نزدیک شویم. 
در خصوص آب که یکی از منابع بسیار مهم و 
محدود در استان اصفهان است رویکرد شرکت 
استفاده از پساب ها است. قراردادهای خوبی با 
شهرهای اطراف بسته ایم به طوری که طی ۲ تا 
۴ سال آینده ۹۰ درصد مصارف آب شرکت 
ذوب آهن از پس آب ها تأمین خواهد شد. 
وی افزود : امسال پیش بینی می شود کل  
تولید فولاد بیش از ۲۶ میلیون تن خواهد 
شد. در حالیکه کل مصرف داخلی بین ۱۵ 
تا ۱۶ میلیون تن خواهد بود و مازاد تولید 
باید صادر شود . امسال ذوب آهن در حوزه 
صادرات فولادي در رتبه هاي بالا  قرار دارد 
و امیدواریم این روند صادرات همچنان برای 
ما  رو به افزایش بماند. مدیرعامل شرکت ذوب 
آهن اصفهان به مقاصد صادرات اشاره می کند 
و می گوید: عمده صادرات به کشورهای حاشیه 
خلیج فارس، عراق، افغانستان، آسیای دور، شمال 

آفریقا و بخشی از اروپا است.

ذوب آهن اصفهان 
طلیعه صنعت کشور

شایان ذکر است ذوب آهن اصفهان در چارچوب 
پروتکل همکاری های فنی و اقتصادی بین دولت 
ایران و شوروی سابق، احداث کارخانه  ذوب آهن 
اصفهان مورد توافق قرار گرفت و موافقت  نامه ای 
در این زمینه به امضا رسید که در ۲٣ دی ماه 
۱٣۴۴ به تصویب مجلس وقت رسید. یکی از 
اصول این توافق نامه همکاری دولت شوروی 
سابق در زمینه احداث کارخانه ذوب آهن در ایران 
بود. بر همین اساس شرکت ملی ذوب آهن ایران 
قراردادی با موسسه )تیاژپروم اکسپورت شوروی( 
برای تهیه طرح و تجهیزات لازم کارخانه و تجهیز 
سنگ آهک  و  سنگ آهن،زغال سنگ  معادن 
با توجه به  منعقد کرد. کارشناسان شوروی 
محدودیت منابع مالی و مواد اولیه خصوصاً ذخایر 
شناخته شده زغال سنگ،  ظرفیت کارخانه 
را در فاز اول ۵۵۰ هزار تن فولاد در سال تعیین 
کردند که مورد موافقت  قرار گرفت.واحدهای 
فولادسازی و نورد  نیز باظرفیت ۶۰۰ هزار تن به 
تولیدات شرکت افزوده شد . بعد از انقلاب هم سیر 
توسعه صعودی کار و تولید ذوب آهن اوج گرفت 
و امروزه با ظرفیت حدود۴ میلیون تن چدن،  
٣ میلیون و ۶۰۰ هزار تن فولاد و ٣ میلیون تن 
انواع مقاطع مختلف از فولاد این شرکت به کار 

حیات ثمر بخش

افزایش دپوی کالاهای اساسی در بنادر ایران»پارسه« واحد شمارش پول خرد می شود
 نگاه

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان مطرح کرد؛  گزارش

پزشکان خواهان 
برخورد احترام آمیزند

   نوسان:تولیدکنندگان کوچک و خرد صنایع دستی تحت تاثیر دو 
چالش، با افت شدید تولید و فروش داخلی و خارجی مواجه هستند با این 
حال آمار رسمی در این حوزه به یک علت، اوضاع را مثبت نشان می دهد.

توسعه صنایع دستی موجب ارتقای دو بخش جذب گردشگر و رونق اقتصاد می شود. 
ایران رتبه سوم تولید صنایع دستی درجهان را به خود اختصاص داده است. بررسی های 
»دنیای اقتصاد« نشــان می دهد که درباره نبض تولید و فروش صنایع دستی، میان 
دولتی ها و فعالان این عرصه اختلاف نظرهایی وجود دارد. فرزاد اوجانی؛ معاون مدیرکل 
صادرات صنایع دستی سازمان میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری در گفت وگو 
با »دنیای اقتصاد« عنوان کرد: با وجود اینکه در حال حاضــر در تحریم قرار داریم اما 
برای صادرات صنایع دستی به کشورها مشکلی نداریم و تنها آمریکا و کانادا اجازه ورود 
صنایع دستی تولید شده در ایران را به کشور خود نمی دهند. بیشترین میزان صادرات 
صنایع دستی ایران به ترتیب مربوط به عراق، افغانستان، ترکیه و آلمان است و فرانسه 

کمترین میزان را در این عرصه به خود اختصاص داده است.
وی درخصوص افزایش قیمت مواد اولیه عنوان کرد: گرانی مواد اولیه موجب لغزنده و 
افزایشی شدن قیمت ها شده است که همین موضوع نیز مزیت رقابت را از ایران ربوده؛ 
زیرا کشوری همچون چین به تولید کالاهای مشابه ارزان با قیمتی حدود یک سوم 
قیمت تمام شده محصولات ما پرداخته است.  اوجانی افزود: بیشترین صادرات ایران در 
این حوزه مربوط به محصولاتی همچون زیورآلات سنتی و جنس نقره، فرش و زیرانداز، 
شیشه، سفال، سرامیک، پارچه، قلمکاری، خاتم، میناکاری و نساجی است و همچنین 
جعبه های استخوانی نیز از عمده صادرات کشور هستند که از محصولات صنایع دستی 
شهر اصفهان به شمار می رود. فرهاد فلاح مدیرکل تولید صنایع دستی سازمان میراث 
فرهنگی صنایع دستی و گردشگری نیز درخصوص وضعیت تولید صنایع دستی در 
کشور به »دنیای اقتصاد« گفت: میزان تولید صنایع دستی کشور در چهارماه ابتدای 
ســال ۹۷ حدود ۱۲۷ میلیارد تومان بوده که در زمان مشابه امسال به ۱۷۹ میلیارد 
تومان رســیده که از افزایش حدود ۶ درصدی در حوزه تولیدات صنایع دستی خبر 
می دهد. طبق تحقیقات »دنیای اقتصاد« و مصاحبه با فعالان این حوزه مشخص شده 
است که عمده تولیدکنندگان خرد و کوچک صنایع دستی با دو چالش مهم روبه رو 

هستند که شامل کمبود مواد اولیه کاهش فروش و کاهش فروش می شود.
 یک تولید کننده ترمه در اصفهان اعلام کرد: با وجود اینکه افزایش قیمت ترمه های 
تولیدی نسبت به افزایش قیمت بسیاری از کالاها و خدمات کمتر بوده )حدود ۱۰ 
تا ٣۰ درصد افزایش قیمت داشته( اما ۴۰ درصد از مشتریان داخلی خود را از دست 
داده ایم. یک تولید کننده صنایع دستی فلزی از اصفهان نیز عنوان کرد: یکی از مسائل 
مهمی که موجب آسیب دیدن ما تولیدکنندگان می شود افزایش و نوسان قیمت مواد 
اولیه در بازار اســت از همین رو میزان فروش ما نیز ۹۰ درصد کاهش داشته که این 
میزان کاهش صادراترا نیز در بر گرفته است. یک تولید کننده چاقو در ایران گفت: تهیه 
مواد اولیه با دشواری های بسیاری همراه بوده است زیرا در آن با کمبود قابل توجهی 
مواجه شــده ایم علاوه بر آن مواد اولیه )برنجی( که سال گذشته ٣۵ هزار تومان بود 
امسال به ۱۵۰ هزار تومان رسیده است و همین افزایش قیمت موجب شده تا قیمت 
تمام شــده هر چاقو حدود ۷۵۰ هزار تومان شود و با بالا رفتن قیمت چاقوها نه تنها 
مشتریان داخلی خود را از دست داده ایم؛ بلکه امسال تاکنون صادراتی هم در این حوزه 
نداشته ایم. پیدا کردن مواداولیه ارزان یکی از مشکلات این روزهای گلیم بافی است 
و افزایش قیمت همین مواد اولیه موجب شده تا قیمت گلیم های تولیدی حدود ۶۰ 

درصد افزایش و صادرات نیز با کاهش ۷۰ درصد برای برخی گلیم باف ها همراه باشد.
تولیدکننده گلیم در مازندران می گوید: با وجود اینکه ۱۰ درصد میزان تولید خود را 
افزایش داده و قیمت محصولات تولیدی خود را کاهش داده ایم، اما با کاهش فروش 
به مشتریان داخلی و خارجی مواجه هستیم. با توجه به افزایش قیمت مواد اولیه و 
نیروی انســانی فعال )بافنده ها( از نظر اقتصادی، تولید صنایع دستی دیگر برای ما 
مقرون به صرفه نیست و با چنین شرایطی مجبور می شویم از تولید صنایع دستی خارج 
شویم. - یک تولیدکننده فرش دستباف از خراسان گفت: میزان فروش و صادرات ما 
امسال نسبت به سال گذشته حدود ۵۰ درصد کاهش داشته که علت اصلی آن نایاب 
بودن و گران بودن مواد اولیه و همچنین افزایش دستمزدها  است که موجب افزایش 
قیمت تمام شده فرش ها شده است. گزارش »دنیای اقتصاد« درباره تضادی که بین 
آمار رسمی و شرح حال فعالان صنایع دستی وجود دارد، حاکی است: آمارهای رسمی 
براساس فعالیت تولیدکنندگان بزرگ است که عمده فروش و صادرات را در کشور 
به عهده دارند؛ در حالی که شرح حال این صنایع توسط تولیدکنندگان خرد و کوچک 

روایت شده است.
کارشناســان معتقدند: باید نگاه به کارگاه های تولیدی کوچک تغییر کند و کارگاه های 
کوچک نیز در حوزه صادرات و تولید فعالیت بیشتری داشته باشند؛ زیرا اولا فعال تر شدن 
آنها می تواند به اقتصــاد توجه و کمک ویژه ای کند و چون تعداد آنها زیاد اســت بنابراین 
می توانند موجب افزایش تولید و صادرات نیز شــوند. از طرفی، این کارگاه های کوچک 
بسیار منعطف هســتند؛ به طوری که در دوره های رکود و مشــکلات اقتصادی، آسیب 
جبران ناپذیری نمی خورند، اما تولیدکنندگان بزرگ نه تنها نمی توانند به راحتی خود را با 
شرایط رکود تطبیق دهند؛ بلکه به راحتی نیز از گردنه رکود عبور نمی کنند. ضمن آنکه 
تولیدکنندگان کوچک صنایع دستی با سرمایه کم قادر به رشد و تولید مناسب هستند.

حال وخیم »کوچک« ها 
در صنایع دستی

ذوب آهـن اصفهـان به عنـوان اولین تولید کننـده فولاد در ایران در اسـفند ماه امسـال  وارد پنجـاه و دومین 
سـال حیـات پـر ثمر خود می شـود . این شـرکت بـا بیش از نیـم قرن تجربـه ، به عنـوان مادر صنعـت فولاد 
کشـور شـناخته می شـود و به دلیل اینکه در زمان تاسـیس این شـرکت ، فعالیت های صنعتی در ایران شکل 
نگرفتـه بـود ، ذوب آهن اصفهـان متولی تربیت صنعتگران و مدیرانی شـد که هم اکنـون در تمام صنایع کشـور حضوری فعال 
دارد. در خصـوص جایـگاه ذوب آهـن اصفهـان در صنعت فولاد کشـور با مهنـدس منصور یـزدی زاده مدیرعامل این شـرکت 

گفتگـو نمودیـم که در پی مـی آید . 

گفت و گو

گروه صنعت

مصنوعات هنری ایران با دوچالش مواجه شد؛

 نوسان:مدیر کل دفتر برنامه ریزی، تامین، توزیع 
و تنظیم بازار وزارت صمت گفت: »ستاد تنظیم بازار، 
شــرایط توزیع چای وارداتی بــا ارز ۴۲۰۰ تومانی را 

مشخص کرد.« 
محمدرضا کلامی در این باره گفــت: »طبق مصوبه 
ستاد تنظیم بازار مقرر اســت این سازمان نسبت به 
معرفی واحدهایی که چای وارداتی بــا ارز ۴۲۰۰ تومانی را با قیمت چای وارد 
شده با ارز نیما به فروش رســانده اند، به بانک مرکزی اقدام کند تا مابه التفاوت 
از آنان اخذ شــود. توزیع این چای به قیمت مصوب ســازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان انجــام می گیرد و مقرر شــد واردکنندگان چای 
برای تعریف شبکه توزیع تحت نظارت در قالب اتحادیه اسکاد، فروشگاه های 
زنجیره ای، تعاونی های آموزش و پرورش، هیأت های مذهبی در ایام ماه محرم 

و صفر و... معرفی شوند.

 نوسان:  رئیس کل بیمــه مرکزی ایران از سهم  
حدود ۲۰ درصدی این نــوع تصادفات و تخلفات 
مربوط بــه اعلام خســارت این بخش ســخن 

می گوید. 
غلامرضا سلیمانی چندی پیش به ایرنا گفت: »با 
بررسی آماری مشخص شد که حدود ۲۰ درصد از 
تصادفات رخ داده مربوط به حوادث غیرطبیعی بوده یا این که خسارات 
اعلام شده در آن بیش از رقم واقعی بوده است.« مدیرعامل بیمه آرمان 
در این باره گفت: »آمار دقیقی وجود ندارد اما برآورد می شــود که ۱۵ تا 
۲۰ درصد از خســارت های مربوط به بیمه بدنه خودرو مربوط به تقلب و 
تخلف باشد.« کامبیر پیکارجو اضافه کرد: »این نوع تخلف ها هم شامل 
تصادف های ساختگی و هم شامل تقلب و تخلف در میزان اعلام خسارت 

و دستکاری اسناد است.«

 نوسان: مدیرکل صنایع بــرق و الکترونیک وزارت 
صمت با بیان این که خرید و فروش رمزارزها در داخل 
کشور ممنوع است، گفت:   »رمزارزها کالای صادراتی 
می شــوند. کیوان گردان درخصوص رمزارزها گفت: 
»موضوع اســتخراج رمزارزها کــه معروف ترین آنها 
بیت کوین است عملا به عنوان یک واحد تولید صنعتی 
در آیین نامه اجرایی دولت تصویب شده است. وزارت نیرو دستورالعمل نحوه 
تأمین برق و چگونگی محاســبه آن را برای اســتخراج بیت کوین و یا سایر 
رمزارزها مصوب و ابلاغ خواهد کرد.« گردان با اشــاره بــه نظر بانک مرکزی 
درخصوص خرید و فروش رمزارزها گفت: »از نظر بانک مرکزی خرید و فروش 
رمزارزها در داخل کشور ممنوع است و رمزارزها درواقع یک کالای صادراتی 
هستند که باید از طریق صادرات به فروش برسند و میزان ارز به دست آمده از 

صادرات نیز در سامانه نیما به ثبت برسد.«

 نوســان:  ســخنگوی شــرکت ملــی پخش 
فرآورده های نفتــی ایران گفت: »بــرای پیگیری 
   EPOLICE.IRکارت سوخت خود از طریق ســایت 
 اقدام کنید.«   فاطمه کاهــی گفت:  »زمانی که اعلام 
شد قرار اســت کارت ســوخت دوباره احیا شود، 
حدود ۷۵۰  هزار نفر در ســامانه هایی که اعلام شد 
ثبت نام کردند. عده ای هســتند که کارت سوخت داشتند و متقاضی بودند 
 که کارت سوخت شــان به کارت بانکی آنها نیز متصل شود؛ برای این افراد 
اخیرا پیامکی ارسال شده که در آن  گفته شده اگر هنوز کارت سوخت خود 
را دارند و مفقود نشده دوباره عدد یک را به این شماره ارسال کنند . برای  این 
افراد کارت سوخت جدیدی متعاقبا صادر نخواهد شد، اما عده ای عدد یک 
را ارسال نکردند که به منزله آن  اســت که این افراد کارت سوخت ندارند و 
این افراد باید از طریق پلیس+  ۱۰برای گرفتن کارت سوخت اقدام  کنند .  « 

شرایط توزیع چای دولتیجزییات جدید درباره کارت سوختخرید و فروش بیت کوین ایرانی ممنوع۲۰ درصد تصادفات ساختگی هستند

 ها
ده

برا

capital

ذوب آهن همواره پیشتاز تولید محصولات متنوع ساختمانی و صنعتی است
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 نوسان : مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: 
خوشبختانه با پیگیری های به  عمل  آمده و 
همکاری خوب مسئولین کشور به  زودی 
مشکل تأمین ســنگ آهن فولادسازان 

کشور نیز مرتفع خواهد شد. 
به گــزارش اقتصادبازار، جلســه کمیته 
مدیریت شــرکت فولاد مبارکه با حضور 
مدیرعامل فولاد مبارکه، معاونان و مدیران 
نواحی بهره برداری و پشــتیبانی برگزار 
شد، در این جلسه، ابتدا گزارش عملکرد 
و وضعیت ایمنی شرکت در ماه های اخیر 

ارائه شد.
حمیدرضا عظیمیان، گفــت: حتی یک 
حادثه هم برای شرکت زیان بار و زیاد است؛ 
به همین دلیل و به  منظور پیشگیری از بروز 
هرگونه حادثه باید با مطالعه دقیق شــبه  
حوادث و اســتخراج علل حوادث جزئی 
از بروز حوادث بزرگ پیشــگیری کنیم.

ســپس مدیــران نواحی آهن ســازی، 
فولادسازی، نورد گرم و سرد گزارش های 
جداگانه ای از روند تولید در چهارماهه اخیر 
ارائه کردند و مدیرعامل فولاد مبارکه در 
این بخش با اشاره به اهمیت توسعه تولید 
محصولات ویژه در شرکت گفت: تیم های 
تحقیقاتی در شرکت باید برای گسترش 
تولید محصولات خاص برنامه های مدونی 
داشــته باشــند و با همکاری واحدهای 
تولیدکننده شرایطی فراهم کنند تا هرگاه 
نیاز باشد، محصولات جدید را به هر میزان 
که سفارش داشــته باشیم، تولید کنند و 
توانمندی تولید پایدار در شرکت همچنان 

با قوت و صلابت ادامه داشته باشد.
عظیمیان در همین خصوص با اشاره به 
اهمیت ایجاد یک واحد پایلوت برای تولید 
برخی محصولات جدید در نواحی تصریح 
کرد: همان گونه که ایــن واحد پایلوت در 
ناحیه آهن ســازی شــرکت وجود دارد، 
باید با مطالعه طرح و بررســی های دقیق 
به سمتی حرکت کنیم که در واحدهای 
پایلوتِ کوچک تــر از خطوط اصلی، ابتدا 
محصــولات جدید تولید شــود تا بتوان 
با صرف کمترین هزینه در مــواد اولیه، 
نیروی انســانی و وقت، به اطلاعات عدم 
و نفع تولید محصول جدید دست یافت. 
پس از آن، موضوع تأمین ســنگ آهن و 
میزان موجودی کنسانتره، گندله و آهن 
اسفنجی شــرکت مطرح شد و مهندس 
عظیمیــان در ایــن خصــوص گفت: 
خوشبختانه با پیگیری های به  عمل  آمده و 
همکاری خوب مسئولین کشور ان شاءالله 
بــه  زودی مشــکل تأمین ســنگ آهن 

فولادسازان کشور نیز مرتفع خواهد شد.
مدیرعامل فولاد مبارکــه درباره چالش 
کمبود مواد اولیه در چندماه اخیر گفت: 
فولاد مبارکه باید برای تکمیل حداکثری 
زنجیرۀ تولید فولاد، به معادن وصل شود. 
این امر اجتناب ناپذیر است و باید برای آن 
برنامه های بلندمــدت، زودبازده، دقیق و 

مدونی داشته باشیم.
عظیمیان در پایان این جلسه با تاکید بر 
اینکه باید در دوره جنگ اقتصادی همه به 
دور از نگاه منطقه ای به فکر افزایش توان 
اقتصادی و گسترش رونق تولید در کشور 
باشیم، تصریح کرد: درست است که فولاد 
مبارکه در منطقه اصفهان بنا نهاده شده، اما 
نباید فراموش کرد که این دستاورد بزرگ 
صنعتی کشور که درست در زمان جنگ و 
با اولویت دست یابی به تولید ورق و رهایی 
از وابستگی به واردات ساخته شده است، 
سرمایه ملی اســت؛ از این  رو همه مردم 
و مســئولان باید بــه  دور از هرگونه نگاه 
منطقه ای و قومی از دل  و جان برای حفظ 

و ارتقای آن همت کنند.

مشکل تأمین سنگ آهن 
مرتفع می شود

industry

الکترود  جهانی  شدن  گران  بر  علاوه 
گرافیتی، تحریم ها نیز برای وارد کردن 
و  شد  دردسرساز  گرافیتی  الکترود 
برای  تحریم ها  زدن  دور  با  فولادسازان 
واردات آن مجبور به متحمل شدن دوبرابر 
در  و  به تازگی  البته  شدند.  جهانی  نرخ 
امسال نرخ الکترود گرافیتی در جهان در 

حال کاهش است. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای 
به سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
به کاهش  توجه  با  اعلام کرد،  استان ها 
کشور،  داخل  در  گرافیتی  الکترود  نرخ 
ثبت سفارش این کالا با عددها و رقم های 
بالا مجاز نیست. از این رو وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در امسال با مذاکره هایی 
که با چینی ها داشته، در جهت تامین این 
کالای استراتژیک و با نرخ مناسب گام  هایی 

برداشته است. 
در نامه جعفر سرقینی، معاون امور معادن 
و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و 
به رئیسان استان ها آمده است:  تجارت 
باتوجه به کاهش نرخ الکترود گرافیتی در 
داخل کشور تا اطلاع بعدی ثبت سفارش 
الکترودهای گرافیتی با عددها و رقم های 
نامه  این  در  بود.  نخواهد  مجاز  بالاتر 
عنوان شده که الکترودهای گرافیتی باید 
استانداردهای لازم را داشته و مصرف ویژه 

آنها نباید از ۲ کیلوگرم بر تن بالاتر باشد.

برای ۶ ماه 
خرید کنید

در این باره مدیرکل دفتر صنایع معدنی 
صنایع  و  معادن  امور  معاونت  مشاور  و 

معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
گفت وگو با صمت اظهار کرد: در ۲ سال 
گذشته، الکترود گرافیتی مشکل بزرگی 
برای فولادسازان ایجاد کرده بود؛ چراکه 
این کالا برای فولادسازان حیاتی به شمار 
می رود و درحقیقت کوره های قوسی به 

وسیله الکترود گرافیتی می چرخد. 
سیف اله امیری در ادامه خاطرنشان کرد: 
در تیر سال گذشته وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به فکر تامین الکترود گرافیتی 
واحدهای فولادی برآمد و در این راستا 
و  مبارکه  فولاد  چون  شرکت هایی  از 
ذوب آهن اصفهان درخواست کرد برای 
تامین الکترود گرافیتی با کیفیت بالا از 
شرکت های معتبر جهان وارد عمل شوند.  
وی در ادامه یادآور شد: البته در ۲ سال 
گذشته برخی شرکت ها نیاز یک سال خود 
را وارد کردند، هرچند واردات آنها در اوج 
بالا بودن نرخ الکترود گرافیتی روی داد. 
برخی شرکت ها نیز با ارزی که در خارج 
از کشور داشتند، الکترود گرافیتی خود را 

وارد   کردند. 
وزارت  معدنی  صنایع  دفتر  مدیرکل 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به میزان 
الکترود گرافیتی که در کشور وجود دارد، 
عنوان کرد: درحال حاضر به اندازه مصرف 
۱.۵ تا ۲ سال در کشور الکترود گرافیتی 

وجود دارد. 

قیمت  جهانی
در حال کاهش است

پیش از این وزارت صنعت، معدن و تجارت 
یک قرارداد با چینی ها منعقد کرده بود و 

اکنون نیز نرخ هر تن الکترود گرافیتی بین 
۹۰۰۰ تا ۹۵۰۰ یورو است. البته گفتنی 
است، در کل در سطح جهان قیمت ها در 
حال کاهش است.  امیری درباره بخشنامه 
الکترود  ثبت سفارش  برای  نرخ  تعیین 
گرافیتی عنوان کرد: این نامه ۲۰ مردادماه 
۹8 از سوی معاونت معدنی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت صادر شده است. 
با توجه به اینکه ثبت سفارش ها در استان ها 
برای الکترود گرافیتی رویه خاصی از نظر 
قیمتی نداشته و از سویی به دلیل کاهش 
نرخ الکترود گرافیتی در داخل کشور، این 

بخشنامه ابلاغ شده است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: این نامه از 
۲۰ مرداد اجرایی شده و به خریدهای قبلی 
بازنمی گردد و به اصطلاح عطف به ماسبق 

نمی شود. 
مشاور معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در ادامه 
تاکید کرد: معاون امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
واحدهای  عنوان کرد که  نامه  رونوشت 
مصرف کننده الکترود گرافیتی به گونه ای 
برنامه ریزی کنند که دست کم برای ۶ ماه 
مصرف خود الکترود خریداری کنند تا با 

مشکل روبه رو نشوند. 
الکترود  نرخ  افزایش  به  اشاره  با  امیری 
به  توجه  با  گذشته  سال  در  گرافیتی 
نوسانات نرخ ارز عنوان کرد: سال گذشته 
نرخ الکترود گرافیتی با توجه به نوسان ارز 
از مرز ۲۲ تا ۲۵ هزار یورو نیز عبور کرد. 
از آن پس تصمیم گرفتیم که راهکاری 
در  فولادسازان  مشکلات  حل  برای 

زمینه تامین الکترود گرافیتی پیدا کنیم.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت افزود: به این منظور به 
تمامی تولیدکنندگان و تاجرانی که شرایط 
الکترود گرافیتی داشتند، مجوز  واردات 
دادیم تا پس از انعقاد قرارداد با واحدهای 

تولیدی نسبت به واردات اقدام کنند.
امیری افزود: از این رو خوشبختانه با واردات 
تولیدکنندگان و تاجران، مقداری الکترود 
وارد کشور شد تا اینکه به مرور زمان به دلیل 
کاهش نوسانات ارزی و همچنین مدیریت 
خوب معاون امور معادن و صنایع معدنی، 
نرخ الکترود گرافیتی کاهش یافت. به گفته 
وی، معاون معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در سفری به چین نرخ این محصول 
را در توافقی متعادل کرد و آن را کاهش داد. 
دوباره چینی ها به ایران آمدند و در نشستی 
که با معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن 

و تجارت داشتند، نرخ کاهش یافت. 
وزارت  معدنی  صنایع  دفتر  مدیرکل 
به  اشاره  با  تجارت  و  معدن  صنعت، 
الکترود  برای  تعیین شده  قیمت های 
الکترود  نرخ  برای  کرد:  عنوان  گرافیتی 
تا   ۹۵۰۰ بین   ۷۰۰ اندازه  با  گرافیتی 
تا   ۹۰۰۰ بین   ۶۰۰ اندازه  ۹۰۰۰یورو، 
تا  بین ۵۰۰۰  اندازه ۵۵۰  یورو،   8۵۰۰
۴۵۰۰ یورو، اندازه ۵۰۰ حدود ۴۵۰۰ تا 
بین  اندازه زیر۵۰۰  برای  و  یورو   ۴۰۰۰
۴۰۰۰ تا٣۰۰۰ یورو قرارداد منعقد کردند 
و این بخشنامه به سراسر سازمان استان ها 

برای ثبت سفارش ابلاغ شد.

کیفیت مهم تر
 از نرخ است

سیداصغر مدنی، معاون بهره برداری شرکت 
الکترود گرافیتی  فولاد هرمزگان درباره 
در گفت وگو با صمت اظهار کرد: الکترود 
گرافیتی برای کارخانه هایی که به روش 
قوس الکتریکی کار می کنند، یک کالای 

اساسی و استراتژیک به شمار می رود. 
مدنی در ادامه خاطرنشان کرد: البته نرخ 
الکترود گرافیتی یک موضوع و کیفیت 
نیز موضوع دیگری است. امروز یکی از 
عوامل مهم برای الکترود گرافیتی میزان 
مصرف آن است که برحسب کیلوگرم بر 

تن محاسبه می شود.
الکترود  انرژی  مصرف  دیگر  سوی  از 
گرافیتی را نیز درنظر می گیرند؛ چراکه 
مصرف برق آن بالاست. از این رو زمانی که 
مصرف الکترود افزایش یابد، برای تعویض 

آن باید خط را متوقف کرد. 
معاون بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان 
با تاکید بر این موضوع که تنها نرخ الکترود 
نمی رود،  به شمار  گرافیتی عامل مهمی 
عنوان کرد: باید نرخ و کیفیت در کنار 
یکدیگر درنظر گرفته شوند. برای نمونه 
دو خودرو ۵۰میلیونی و ٣۰۰ میلیونی به 
لحاظ ایمنی، راحتی و مصرف سوخت با 

یکدیگر قابل مقایسه نیستند.

یکــی از مــواردی کــه بــرای واحدهــای فولادســازی در چنــد ســال اخیــر ارزبــری داشــته، خریــد 
گزارش

گروه صنعت
الکتــرود گرافیتــی اســت. الکتــرود گرافیتــی به عنــوان خــوراک اولیــه ضــروری در کارخانه هــای 
ــران  ــد گ ــه رو شــد. رون ــرخ روب ــش ن ــال آن افزای ــی و به دنب ــود جهان ــا کمب ــدای ســال ۹۶ ب فولادســازی از ابت
شــدن الکتــرود گرافیتــی بــا افزایــش ۱۰ برابــری نــرخ نیــز روبه رو شــد. حتــی نــرخ الکتــرود گرافیتی از مــرز ۲۲ 

تا ۲۵هزار یورو عبور کرد.

الکترود گرافیتی ارزان در راه است

عملیات اجرایی کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن در بزرگترین معدن سنگ آهن 
هرمزگان آغاز شد. خلیل قاسمی رئیس سازمان صمت هرمزگان با اعلام این خبر گفت: 
کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن هماتیتی با ظرفیت ورودی ۲ میلیون تن سنگ 
آهن خام و خروجی محصول کنسانتره سنگ آهن ۱ میلیون تن است. همچنین سعید 
زرندی معاون طرح و برنامه وزرات صمت نیز گفت: برای تکمیل زنجیره فولاد قرار است 

صنایع انرژی بر را به استان های جنوبی از جمله هرمزگان منتقل کنیم.

مدیرعامل آتیه فولاد نقش جهان در حاشیه جلسه مدیران آتیه فولاد با مدیر عامل فولاد 
مبارکه گفت: فولاد سنگان با سرمایه گذاری اولیه ۱۴۰ میلیارد ریال احداث و ظرفیت 

تولید آن ۱۰۰ هزار تن و قابل افزایش تا ۱۵۰ هزار تن در سال است.
حسین کفعمی، تاکید کرد: این واحد به طور مستقیم برای ۲۰ نفر و غیرمستقیم برای 
۱۰۰ نفر اشتغال ایجاد می کند. وی افزود: این کارخانه نیاز گندله سازی شرکت فولاد 

سنگان را به پودربنتونیت را تأمین می کند.

افتتاح کارخانه بنتونیتآغازاجرای کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن هرمزگان

در ۲ سال گذشته، الکترود گرافیتی مشکل بزرگی برای فولادسازان ایجاد کرد

نرخ های جدید الکترود گرافیتی از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام شد؛

با طبق توافقنامۀ فولاد مبارکه و دانشگاه تهران انجام می شود؛

فولاد  توافقنامۀ  طبق   : نوسان   
شرکت  تهران،  دانشگاه  و  مبارکه 
فولاد مبارکه اعتبار ویژۀ پژوهشی 
)grant( به اعضای هیئت علمی 
کند  می  پرداخت  تهران  دانشگاه 
از پایان طرح پژوهشی، در  و پس 
از  موردنظر  اهداف  صورت حصول 
ســــوی تیـــــم تحقیقاتی، این 
شرکت  حمایت  با  تواند  می  تیم 
سازی  تجاری  برای  مبارکه  فولاد 

طرح اقدام کند.
خداداد غریب پور در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری پژوهشی بین 
شرکت فولاد مبارکه و دانشگاه تهران گفت: پایان نامه های دانشگاهی 
بخش معدن و صنایع معدنی، با حضور فولاد مبارکه و سایر شرکتهای 

بزرگ، تخصصی و هدفمند می شوند.
و  دانش  توسعۀ  به  توجه  با  اظهار داشت:  ایمیدرو  عامل  رئیس هیئت 
پژوهش در بخش معدن و صنایع معدنی، تخصصی شدن تفاهم نامه ها در 

حوزه های مرتبط )فولاد، مس، آلومینیوم و...( ضروری است. 
وی افزود: این امر به تمرکز بیشتر فعالیتها بر موضوع های تخصصی 

پژوهشی و نتیجه بخش بودن این نوع پژوهش ها منجر خواهد شد. 
غریب پور با اشاره به انعقاد دو تفاهمنامۀ پژوهشی با شرکت های بزرگ 
معدنی، تصریح کرد: علاوه بر این تفاهمنامه، قرار است شرکت های ملی 
صنایع مس و مجتمع آلومینیوم جاجرم، تفاهمنامۀ همکاری پژوهشی با 

دانشگاه تهران منعقد کنند. 
وی افزود: با امضای این تفاهمنامه ها، بستر لازم برای تدوین پژوهش های 

بنیادی، کاربردی، مسئله محور و نتیجه بخش فراهم خواهد شد.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو با اشاره به تفاهمنامۀ منعقدشده میان شرکت 
فولاد مبارکه و دانشگاه تهران، گفت: طبق این تفاهمنامه، شرکت فولاد 
مبارکه اعتبار ویژۀ پژوهشی )grant( به اعضای هیئت علمی دانشگاه 

تهران پرداخت میکند. 
او افزود: پس از پایان طرح پژوهشی، در صورت حصول اهداف موردنظر 
از سوی تیم تحقیقاتی )استاد راهنما و دانشجو یا دانشجویان فعال(، این 
تیم می تواند با حمایت شرکت فولاد مبارکه برای تجاری سازی طرح 

اقدام کند. 
وی همچنین با اشاره به برگزاری جشنوارۀ ایده های ارزش آفرین معدن 
و صنایع معدنی )اینوماین( در سال ۱٣۹8 گفت: در جشنوارۀ امسال از ده 

ایدۀ برتر در حوزۀ معدن و صنایع معدنی حمایت خواهد شد.
 غریب پور در ادامه، یاد و خاطرۀ سید شمس الدین وهابی، رئیس مؤسسۀ 
یونیدرو را گرامی داشت و افزود: عملکرد ایشان در این مؤسسه قابل تقدیر 
بود و موجب رشد و توسعۀ آن شد. بنا به این گزارش، در این نشست، 
تفاهمنامۀ همکاری پژوهشی بین حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان و محمود نیلی احمدآبادی، رئیس دانشگاه تهران 

امضا شد.
در این نشست، غلامرضا ملاطاهری، مدیر آموزش، پژوهش و فناوری 
ایمیدرو و مجید وفایی فرد، رئیس مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی 

ایران حضور داشتند.

هدفمند شدن پایان نامه های دانشگاهی
در بخش معدن و صنایع معدنی

مدیرعامل فولاد مبارکه تشریح کرد:

حمیدرضا  مهندس   : نوسان   
عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه، 
در جمع معاونان و مدیران شرکت، 
از  سریعتر  هرچــه  برداری  بهره 
کارخانۀ تولید کنسانتره سنگان را 
یکی از اهداف کلان فولاد مبارکه 
نشاندن  بار  به  با  گفت:  و  دانست 
سرمایه گذاری های انجام شده در 
این منطقه و به تولید رسیدن این 
خط تولید میتوان به تأمین سنگ 

آهن موردنیاز فولاد مبارکه کمک کرد.
وی با اشاره به طرح موفقیـت آمیز گندله سازی سنگان و با تأکید بر 
اهمیت تکمیل زنجیرۀ فولاد در ایجاد ارزش افزوده بیشتر تصریح کرد: در 
این راستا تمامی برنامه های فولاد مبارکه، اعم از تولید و توسعه، باید بر 
مبنای اهداف کلان شرکت و با درنظرگرفتن اولویت و در وقت تعیین شده 
به بهره برداری برسند. در نظر داشته باشیم که کارخانۀ ۵ میلیون تنی 
تولید کنسانتره میتواند نیاز کارخانۀ ۵ میلیون تنی گندله سازی سنگان 
و در ادامه بخشی از نیاز کارخانه های احیا مستقیم گروه فولاد مبارکه را 

تأمین کند.
مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به فاصلۀ میزان بهره وری نیروی انسانی 
در کشورهای توسعه یافته و کشورهای جهان سوم و درحال توسعه تصریح 
کرد: برای رسیدن به استانداردهای جهانی، در اهداف کلان فولاد مبارکه 
در حوزۀ بهره وری نیروی انسانی، تولید ۱۰۰۰ تن فولاد به ازای هر نفر در 
نظر گرفته شده است و امیدواریم با بهینه سازی برنامه ها و همت فزایندۀ 

نیروی انسانی متعهد شرکت به این مهم دست یابیم.
حفظ سهم فولاد مبارکه از تولید فولاد کشور از دیگر مباحثی بود که 
مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن اشاره به آن گفت: در حال حاضر، فولاد 
ایران در رنکینگ جهانی رتبۀ دهم و در بین کشورهای اسلامی رتبۀ دوم 

را به خود اختصاص داده است. 
برای دستیابی به رتبۀ نهم جهانی و کم کردن فاصله با ردۀ اول در بین 
کشورهای اسلامی باید با همکاری مسئولان و نهادهای مرتبط و با اجرا و 
بهره برداریِ طرح هایی همچون طرح جامع ۱۰ میلیون تنی فولاد منطقۀ 
ویژۀ صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در استان هرمزگان در این مسیر 

گام برداریم.

بهره برداری کنسانتره سازی سنگان
از اهداف کلان فولاد مبارکه

 نوسان:  یازدهمین نمایشگاه متالورژی، 
فولاد، ریخته گری و صنایع وابسته از  ۱۰ تا 
۱٣ شهریور در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللــی اصفهان بــا حضــور بیش از 
۱٣۰شرکت داخلی و خارجی برگزار خواهد 

شد. 
به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، در این 
نمایشــگاه، جدیدترین فناوری های روز و 
پیشرفته ترین حوزه ها و بخش های گوناگون 
صنعت فولاد، متالورژی، ریخته گری، آهنی 
و غیرآهنی، صنایع مربوط به معدن، تهیه و 

توزیع مواد اولیه و روش های تولید، با حضور 
شرکت های فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان، 
هلدینگ توکا فولاد، آتیه فولاد نقش جهان، 
صنایع ریخته گری سپاهان، شرکت فولاد 
سفیددشــت چهارمحال و بختیاری، فولاد 
امیرکبیر کاشان، شرکت صنایع ریخته گری 
اصفهان، مهندسی بین المللی فولاد تکنیک، 

ذوب آهن ایران و ایرتیک برگزار خواهد شد.
برگزارکننده یازدهمین نمایشگاه بین المللی 
متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات 
و صنایع وابســته)متالکس ۲۰۱۹( درباره 

این رویداد  اظهار کرد: نمایشگاه متالورژی، 
فولاد، ریخته گری، ماشــین آلات و صنایع 
وابسته اصفهان، رویدادی بین المللی است که 
یازدهمین دوره آن در محیطی به مساحت 
۱۰هزار مترمربع در محل نمایشــگاه های 

بین المللی اصفهان برگزار خواهد شد. 
بندرچــی، مهم ترین اهداف برگــزاری این 
رویداد بین المللی را معرفی توانمندی های 
صنایع متالورژی و ریخته گری ایران، افزایش 
حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، 
تهیه و توزیع مواد اولیــه و روش های تولید، 

تکمیل و تحویــل محصــولات مرتبط با 
صنعت متالــورژی و ریخته گــری، فراهم 
کردن زمینه های لازم برای سرمایه گذاری 
شرکت های داخلی و خارجی و کارآفرینی و 
اشتغال پایدار و بومی سازی صنایع متالورژی 
و ریخته گری با هدف حمایت از صنایع داخلی 
دانست. او همچنین درباره تفاوت این دوره 
نمایشگاه نسبت به دوره های پیشین گفت: در 
این نمایشگاه علاوه بر محصولات و تولیدات 
شرکت ها قرار است قطعات بومی سازی نشده 

را به اشتراک بگذارند.

یازدهمین نمایشگاه متالورژی، فولاد، ریخته گری و صنایع وابسته در قطب فولادسازی کشور برگزار می شود

اصفهان بهترین شهر برای برگزاری نمایشگاه فولاد
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت رهیاب الکترونیک ایرانیان با مســئولیت محدود به 
شماره ثبت ٣۴8۹۰ و شناســه ملی ۱۰8۴۰۱۰۹۴8۱ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مــورخ ۱۱/۰٣/۱٣۹۷ موارد ذیل به موضوع فعالیت 

شرکت ماده دو اساسنامه الحاق گردید :

 "ثبت موضوع فعالیت به شــرح ذیل به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی 
باشد :

 تولید نرم افزار و اپلیکیشن های موبایلی بجز نرم افزارهای فرهنگی ، پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیصلاح" 

اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری اصفهان )۵۷۲۱8۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت فنی مهندســی آرمان ساز ســبز نقش جهان با 
مسئولیت محدود به شماره ثبت ۴۶٣۹۵ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۴۴٣٣۶ 
به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عــادی بطور فوق العــاده مورخ 

۲۰/۰۴/۱٣۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 فریبــرز برجیان به شــماره ملــی ۱۲888۴8۷٣۰ و مهردادرضائی فر به 
شماره ملی ۱۲8۹۶۰۵۰۹۲به ســمت اعضای هیئت مدیره شرکت برای 

مدت نامحدودانتخاب گردیدند.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۷۵۲۴۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت دامدار برتر مهر بیستون با مسئولیت محدود به شماره ثبت 
۴8۶۵۴ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۶8888 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۰۵/۰۵/۱٣۹8 حامد صادقی بــه کدملی ۴۵٣۹8۹8۱۵۹ با پرداخت 
مبلغ ۰۰۰ ۲۴۰ ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه خود را افزایش داد و در نتیجه 
سرمایه شرکت از مبلغ ۰۰۰ ۰۰۰ ۱ ریال به مبلغ ۰۰۰ ۲۴۰ ۱ ریال افزایش یافت 
و ماده ۴ اساسنامه به شرح ذیل اصلاح شــد : * ماده ۴ اصلاحی : سرمایه شرکت 
مبلغ ۰۰۰ ۲۴۰ ۱ ریال نقدی اســت که تماماً به صورت نقد پرداخت و در اختیار 
مدیرعامل شرکت قرار گرفت. - اسامی شــرکا و میزان سهم الشرکه فعلی هر یک 
بدین شرح می باشــد : خالد صادقی دارنده ۰۰۰ ۹۹۰ ریال سهم الشرکه و حامد 
صادقی دارنده ۰۰۰ ۲۵۰ ریال سهم الشــرکه. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۷۲۱8۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت دامدار برتر مهر بیســتون با مسئولیت محدود به 
شماره ثبت ۴8۶۵۴ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۶8888 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومــی عــادی مــورخ ۰۵/۰۵/۱٣۹8 حامد صادقــی کدملی 
۴۵٣۹8۹8۱۵۹ بسمت مدیرعامل و خالد صادقی کدملی ۶۴۱۹۵۷۲۷۹۷ 

بسمت رئیس هیأت مدیره برای مدت نامحدود انتخاب شدند. 
کلیه اوراق و اســناد مالی و تعهدآور شــرکت با امضاء مدیر عامل یا رئیس 

هیأت مدیره منفردا و با مهر شرکت معتبر می باشد. 

اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهــان اداره ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۷۲۱8٣(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات خیریه امام حسین ع علویجه موسسه غیر تجاری به شماره 
ثبت ۱۷۶ و شناســه ملی ۱۰8۶۱۲۰۶۶۵۶ به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه مورخ ۱۷/۰۵/۱٣۹8 و نامه شماره ۶8۶۴/۱/۲۰۵۹ 
مورخ ۲۶/۰۵/۱٣۹8 فرمانداری شهرستان نجف آباد تصمیمات ذیل اتخاذ 

شد :
 محمود عسگری به کدملی ۱۰۹۱۹۲۶۵۶۵ بعنوان بازرس اصلی و عباس 
اســداللهی علویجه به کدملی ۱۰۹۱8۹۴۹8۱ بعنوان بازرس علی البدل 

برای مدت یک سال انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری نجف آباد )۵۷۵۲۴۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت کیمیا تراوا تک با مســئولیت محدود به شماره 
ثبت ۱۱۷٣ و شناســه ملی ۱۴۰۰٣۷۱8۱٣۷ به اســتناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مــورخ ۲۶/۰۴/۱٣۹8 تصمیمات ذیل اتخاذ 

شد : 
آرش علی بک به شماره ملی ۱۲8۵۰۷۹۰۵۱ با پرداخت مبلغ ۵۰۰۰۰۰ 

ریال به صندوق شرکت در زمره شرکاء قرار گرفت. 
حمیدرضــا صدرارحامی به شــماره ملــی ۱۲88٣۵۲۴٣٣ با پرداخت 
مبلــغ ۵۰۰۰۰۰ ریال به صندوق شــرکت در زمره شــرکاءقرار گرفت. 
احســان ربیعی ســامانی به شــماره ملی ۱8۱8٣۴۱٣8۷ با پرداخت 
مبلغ ۵۰۰۰۰۰ ریال به صندوق شــرکت در زمره شرکاءقرار گرفت. در 
نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰ ریال به مبلغ ۲۵۰۰۰۰۰ریال 

افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح شد.
 لیست صاحبان سهم الشــرکه بعد از افزایش به شــرح ذیل می باشد: 
محســن صادقیــان کدملــی ۱۲8۹۱۶۹٣8۱ - میــلاد خوشــکام 
طالخونچــه کــد ملــی ۱۲۹۲۷۷8۲88 - آرش علی بک به شــماره 
شــماره  بــه  حمیدرضــا صدرارحامــی   - ملــی ۱۲8۵۰۷۹۰۵۱ 
ملــی ۱۲88٣۵۲۴٣٣ - احســان ربیعــی ســامانی به شــماره ملی 

۱8۱8٣۴۱٣8۷ هر کدام دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری خمینی شهر )۵۷۵۲۴8(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت دامدار برتر مهر بیســتون با مسئولیت محدود 
به شــماره ثبت ۴8۶۵۴ و شناســه ملی ۱۰۲۶۰۶۶8888 به اســتناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العــاده مــورخ ۱۰/۰۵/۱٣۹8 خالد 
صادقی کدملی ۶۴۱۹۵۷۲۷۹۷ بــا دریافت مبلــغ ۰۰۰ ۲۴۰ ریال از 
صندوق شرکت سهم الشــرکه خود را کاهش داد و ســرمایه شرکت از 
مبلغ ۰۰۰ ۲۴۰ ۱ ریال به مبلغ ۰۰۰ ۰۰۰ ۱ ریال کاهش یافت و ماده ۴ 

اساسنامه به شرح ذیل اصلاح شد :

 * ماده ۴ اصلاحی : سرمایه شرکت مبلغ ۰۰۰ ۰۰۰ ۱ ریال نقدی است 
که تمامــاً به صورت نقد پرداخــت و در اختیار مدیرعامل شــرکت قرار 

گرفت.

 - اسامی شرکا و میزان سهم الشرکه فعلی هر یک بدین شرح می باشد : 
خالد صادقی دارنده ۰۰۰ ۷۵۰ ریال سهم الشرکه و حامد صادقی دارنده 

۰۰۰ ۲۵۰ ریال سهم الشرکه.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۷۲۱8۲(

آگهی تغییرات شرکت

آگهــی تغییرات شــرکت مهندســی اطفــاء حریــق البرز ســپاهان 
شــرکت با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۱۷۹۷۱ و شناسه ملی 
۱۰۲۶۰٣888٣۵ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده 
مــورخ ۲۶/۰8/۱٣۹۷ موارد ذیل بــه موضوع فعالیت شــرکت ماده ۲ 

اساسنامه الحاق گردید:
مشاوره ،طراحی ،تولید ،تهیه ، فروش ، اجرا و خدمات بعد از فروش انواع 
کپسول های اطفاء حریق ، شــیر های آتش نشانی و سیستم های اعلام 
و اطفاء حریق ، اعلام ســرقت ، دوربین های مدار بسته و کلیه تجهیزات 
ایمنی و امنیتی و آتش نشــانی – تأمین نیروی انسانی موقت در حوزه 
های فنی مهندســی ایمنی و امنیتی – اجرای پروژه های عمرانی و راه 
و ســاختمان - انجام فعالیت های مربوط به آمار گیری –بهنگام سازی 
اطلاعات کدپستی ده رقمی –انجام فعالیت در ساخت و نصب پلاکهای 
پســتی ده رقمی –طراحی و تهیه پایگاه داده اطلاعات –به روز رسانی و 
بهنگام ســازی داده ها –تجزیه و تحلیل آنالیز داده ها –تهیه خروجی 
داده ها –تهیه شــبکه های داده اطلاعات و ســاختار جی آی اس و جی 
مپس-ترمیم نقشه های شــهری، در صورت لزوم پس از کسب مجوز از 
مراجع ذیصلاح. ثبت موضوع فعالیت به شرح فوق به منزله اخذ و صدور 

پروانه فعالیت نمی باشد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۵۷۵۲۴۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی دهیــاری های نصر پیربکران به شــماره 
ثبت ۱٣۱8 و شناســه ملی ۱۰۹8۰۲۱۵۱۱۵ به اســتناد صورتجلســه 
مجمع عمومی عادی مــورخ ٣۰/۰۲/۱٣۹8 و نامه شــماره ٣۲٣۷ مورخ 
۰۱/۰٣/۱٣۹8 صادره از اداره تعاون فلاورجان مهدی زاهدی سهروفروزانی 
کدملــی ۱۲8۴8۷۲۱۰۶ بســمت عضو اصلی هیــات مدیره تــا تاریخ 

۱۴/۵/۱٣۹8 انتخاب شد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری فلاورجان )۵۷۵۲۴۹(

 گزارش

   نوسان: روابــط عمومی شــرکت آب وفاضلاب اســتان اصفهان در نخستین 
جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی های صنعت آب و برق موفق شد با کسب  
۷رتبه اول و یک رتبه سوم  بعنوان روابط عمومی برگزیده در بین شرکت های تابعه 

وزارت نیرو معرفی شود.
در نخستین جشــنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی های صنعت آب و برق، ۱۲۴ 

شرکت در ۱٣ بخش حضور پیدا کردند که از بین آنها ٣8 شرکت برگزیده شده اند.
فرآیند انتخاب این ٣8 شرکت، طي سه مرحله صورت گرفته است در مرحله اول و در 
غربالگری اولیه در دفتر روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت نیرو آثار تمامی شرکت 
کنندگان شامل ٣٣ شرکت توزیع نیروی برق، ۲۶ شرکت آبفای شهری، ۲۶ شرکت آب 
منطقه ای ، ۱۶ شرکت برق منطقه ای، ۱۲ شرکت آبفار و  ۱۱ شرکت تولید نیروی برق 
و نیروگاه به علاوه شرکت مدیریت شبکه برق ایران و پژوهشگاه نیرو ارزیابی و مرحله دوم 
از سوی شرکت های مادر تخصصی انجام شد. رویکرد انتخاب داوران جشنواره علاوه بر 
سوابق آکادمیک و مدارج علمی، مبتنی بر پیشینه عملی در کار روابط عمومی بوده است. 
اعضای کمیته داوران نخستین جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی های صنعت 
آب و برق ؛ دکتر مهدخت بروجردی علوی، دکتر حسین افخمی، دکتر محمدمهدی 
فتوره چی و دکتر داود زارعیان بودند و با انتخاب آثار برتر، معیار جدیدی برای فعالان 
عرصه روابط عمومی در صنعت آب و برق و سایر بخش ها ترسیم کردندکه در نهایت و 
با داوری هیات داوران روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با کسب رتبه 
اول در بخش مستندسازی ، مقام اول پژوهش، مقام اول مدیریت و برنامه ریزی ، مقام اول 
فرهنگ سازی ، مقام اول ارتباط با پاون ، مقام اول تبلیغات محیطی، مقام اول جشنواره 
ونمایشگاهها  ونیز کسب مقام سوم در حضور در فضای مجازی توانست در مجموع با 
کسب 8 مقام در نخستین جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی ها صنعت آب و برق به 

مقام اول این دوره از ارزیابی ها دست یابد
لازم به یادآوری است شرکت تولید و برق شهید رجایی با کسب یک رتبه اول و ٣ رتبه 
دوم به مقام سوم دست یابد و شرکت توزیع برق شهرستان اصفهان با کسب یک رتبه اول 
۲ رتبه دوم و یک رتبه سوم به مقام سوم این دوره از ارزیابی درست یابد این در حالیست 
که روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با کسب ۷ مقام اول با اختلاف 
قابل توجهی مقام اول نخستین جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی ها صنعت آب و 

برق را به خود اختصاص دهد .

عنوان اول برای روابط عمومی 
آبفا  استان اصفهان 

در نخستین جشنواره ارزیابی عملکرد روابط عمومی های صنعت آب و برق کشور؛

زنی  کلنگ  آیین  در  امینی  هاشم 
فاضلاب  تاسیسات  پروژه  بزرگترین 
روستایی کشور در شهرستان فلاورجان، 
با اشاره به اینکه پروژه های فاضلاب در 
دهه ۱٣۶۰ جزو طرح های لوکس و خاص 
تلقی می شد و دولت و حاکمیت کمتر به 
این مسئله توجه می کرد، اظهار کرد: پس 
از تشکیل شرکت های آب و فاضلاب در 
حوزه شهری کل کشور اتفاقات خوبی رخ 
داد اما در حوزه روستایی اتفاق خاصی در 

بخش فاضلاب شاهد نبودیم.
 وی افزود: در دوسال گذشته با اعتبارات 
اتفاقات  اسلامی  توسعه  بانک  محدود 
کشور  نقاط  برخی  در  کوچکی  خیلی 
اما  در زمینه فاضلاب روستایی رخ داد 
تاسیسات  بزرگی  به  ای  پروژه  تاکنون 
شهرستان  در  روستایی  فاضلاب 

فلاورجان در کشور وجود نداشته است. 
سرمایه  پروژه های  به  اشاره  با  امینی 
استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  گذاری 
اصفهان، گفت: با توجه به تبصره ماده ۱۹ 
تا حد امکان توانستیم از ظرفیت بخش 
استفاده  پروژه ها  احداث  در  خصوصی 
کنیم تا بار هزینه از دوش دولت برداشته 
استان  در  امروز  خوشبختانه  و  شود 
اصفهان ۱۲ پروژه سرمایه گذاری به روش 

بیع متقابل انجام شده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان با بیان اینکه حدود یک هزار و 
۱۰8 میلیارد تومان پروژه سرمایه گذاری 

در بخش خصوصی به روش بیع متقابل در 
حال انجام است، افزود: با شرکت فولاد 
فاضلاب  تاسیسات  زمینه  در  مبارکه 
شهرستان لنجان و مبارکه یک پروژه و با 
شرکت ذوب آهن نیز قراردادی به ارزش 
٣۰۱ میلیارد تومان بسته شد که الحاقیه 
این قرارداد ۹۱ میلیارد تومان اعتبار مورد 
نیاز برای تاسیسات فاضلاب شهرستان 

فلاورجان است. 
امینی ادامه داد: در یک مقطعی از زمان 
و  غذایی  امنیت  در جلسات کمیسیون 
فاضلاب  ورود  مسئله  استان  بهداشت 
شهرها و روستاهای حاشیه زاینده رود به 
رودخانه را مطرح می کردند که مسائل 
بهداشتی و زیست محیطی برای مردم 
ایجاد کرده، ضمن اینکه در شرایط عادی 
در محیط زیست و محل زندگی مردم 
چاه های جذب فاضلاب سنتی گرفتاری 

هایی را برای مردم به وجود می آورد. 
وی با بیان اینکه خوشبختانه عقد قرارداد 
غیرمتقابل با شرکت فولاد مبارکه و امروز 
با شرکت ذوب آهن سبب شد که بار پروژه 
های فاضلاب این شهرستان ها از دوش 
دولت برداشته شود، اظهار کرد: شرکت 
آب و فاضلاب از سال۱٣۷٣ تا ۱٣۹۲ از 
محل اعتبارات تملک و دارایی و سرمایه 
ای که دولت می داد ۷۰ کیلومتر در طول 
۱۹ سال اجرا کرده بود ولی در پی عقد 
قرارداد با شرکت فولاد مبارکه در سال 
شهرهای  فاضلاب  تاسیسات   ۱٣۹٣

مبارکه را طی چهار سال در مساحت ٣٣۴ 
سرعت  و  کردیم  گذاری  لوله  کیلومتر 
اجرای پروژه ۱8 برابر شد درحالی که از 

منابع دولت نیز استفاده نکردیم. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان تصریح کرد: به این ترتیب اتفاق 
است  شکل گیری  درحال  که  بزرگی 
نیست  قرار  مبارکه  فولاد  اینکه شرکت 
داشته  برداشتی  رود  زاینده  رودخانه  از 

باشد، این شرکت آب خود را از پساب 
به  مصرفی  آب  و  کرده  تامین  فاضلاب 
بخش کشاورزی، شرب و صنعت منتقل 

می شود.
وی اضافه کرد: پروژه فولاد حدود ۲۰۰ 
میلیارد تومان است و بار هزینه پروژه از 
دوش دولت برداشته شده است، در تاریخ 
قرارداد   ۱٣۹۷ سال  ماه  فروردین   ۱۴
شهرهای  فاضلاب  تاسیسات  احداث 

ایمان شهر و فولاد شهر در فلاورجان نیز 
امضا شد و این پروژه تا پایان امسال در 

اشترجان به پایان می رسد .
و  مردم  اگر  کرد:  خاطرنشان  امینی 
اتفاق  کنند  همکاری  محلی  مسئولان 
سلامت  و  بهداشت  حوزه  در  خوبی 
خواهد  رخ  شهرستان  این  در  مردم 
از  فاضلاب  تاسیسات  احداث  زیرا  داد 

زیرساخت های سلامت جامعه است.

مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان اصفهــان گفــت: اتفــاق 
گزارش

گروه   صنعت
ــولاد  ــرکت ف ــه ش ــت اینک ــکل گیری اس ــال ش ــه درح ــی ک بزرگ
مبارکــه قــرار نیســت از رودخانــه زاینــده رود برداشــتی داشــته باشــد، این شــرکت 
آب خــود را از پســاب فاضــلاب تامیــن کــرده و آب مصرفــی بــه بخــش کشــاورزی، 

شرب و صنعت منتقل می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان عنوان کرد:

فولاد مبارکه از زاینده رود آب برداشت نمی کند



یکی از مهمترین مسـائل در فضای فرهنگیِ ایران کنونی، مسـئله ” 
خرید کردنِ خانمهاسـت”. خرید در شـرایط کنونی برای زن ایرانی، 
کارکـرد متفاوتـی پیدا کرده اسـت. خرید بـرای زنان صرفـا ابزاری 
بـرای رفـع نیازهـای مادی فـردی و خانوادگی شـان نیسـت، بلکه 
کارکـردی روان شـناختی نیـز پیدا کرده اسـت. در پـس امر خریدِ 
زنِ ایرانـی دو نوع خواسـته ی متفاوت در هم آمیخته شـده اسـت:

رفع نیاز مادی و اساسـی خانوادگی یا شـخصی: که شـامل تمامی نیازهای اولیه 
و ضروری می باشـد که در سـطح فردی و خانوادگی مطرح میشـوند.

رفـع نیـاز هـای روانـی و اجتماعی در سـطح فردی: که شـامل مـواردی از قبیل 
توجـه، آزادی، در دیـد عامه ی مـردم بودن، پر کردن اوقـات فراغت، عزت نفس، 

سـرگرمی، لذت، آرامش، شـاد بودن و بویژه خودشـکوفایی می شـود.
خریـد کـردنِ زنان، به عنـوان یک امر فرهنگی، خصوصیتی دیالکتیکـی دارد. از 
طرفـی در دل خـود، معنـای متضادش را پرورانـده و از طرفی دیگر دارای ریشـه 
و سـابقه ای تاریخیسـت کـه در بررسـی آن نمی تـوان به نمود هـای کنونی آن 
بسـنده کـرد. بـه تعبیـر فوکـو: »هر جـا قـدرت وجـود دارد، مقاومت هـم وجود 
دارد. خریـد زنانـه نیز بـه عنوان امری اجتماعـی که از روابط قدرت-سـلطه گری 
مسـتثنی نیست، هم زمینه سـاز بازتولید و هم شکننده ی “رابطه ی سلطه محور 
مـردان بـا زنـان ” بـوده اسـت. هم مروج قـدرت بـوده )بازتولید کنندگـی( و هم 
مـروج مقاومت)شـکنندگی( و ایـن خـود همـواره مهمتریـن خصوصیـت امـر 
اجتماعـی دیالکتیکـی بـوده اسـت. خریـد زنـان، از طرفـی زمینه سـازِ بازتولید 
“قـدرت: سـلطه ی مردانـه ” بوده، زیـرا زن ایرانی با اتکای اقتصـادی اش به مرد، 
در سـایر زمینه هـا گـوش بـه فرمان اوسـت. عدم اسـتقلال اقتصادی زمینه سـاز 

واگـذاری اسـتقلال روانـی و اجتماعی-فرهنگـی زنـان به مردان بوده اسـت. 

خرید؛ افَیون توده  زنهای ایرانی
خریـد کـردن در شـرایط کنونـی،  افَیـون توده  زنهای ایرانیسـت و بـدل به مواد 
مخدر و تسـکین دهنده ای شـده اسـت کـه انجـام آن بازگرداننـده ی آرامش از 
دسـت رفتـه در محیـط خانـواده و اجتمـاع اسـت. زنان بـا خرید کـردن، اخلاق 
زورگوایانـه ی مـردان، رابطـه ی شـکننده ی زناشـویی، ناآرامی ها و سـرگردانی 
های روان شـناختی خویش و همچنین شـرایط نابسـامان معیشـتی را فراموش 
میکننـد. جایـگاه خرید برای زنان ایرانی، بی شـباهت با جایـگاه دین برای طبقه 
پرولتاریـا) کارگر(ی مد نظر مارکس نیسـت. هر دو اسـیر رابطـه کارفرما_کارگر 
هسـتند از دو جنـس متفـاوت. در هر دو موقعیـت، این افَیون اسـت که پذیرش 
وضع موجود و سـپس ادامه دادن را ممکن میسـازد؛ برای پرولتاریا )کارگر( دین 
اسـت کـه ایـن نقش را بـازی میکند و بـا ارائـه ی توجیهی الهیاتی بـر رابطه ی 
خصمانـه ی کارفرما_کارگـر سـرپوش گذاشـته و ادامه ی رابطه ی سـطله گر_

زیردسـت را ممکـن میسـازد. برای زنان این” خرید” اسـت که چنیـن کارکردی 
داشـته و پذیـرش تمامی جنبه هـای ناملایم رابطه ی قدرت محور مـرد- زن- و 

زناشـویی را ممکن می سـازد.
آنچـه در گفتـار فـوق مطرح شـد، ذیـل بعد ” قـدرت” قـرار می گیرد. عـلاوه بر 
همـه ی گفتـه های فوق، امر خریـد در مواردی برای زنـان کارکرد رهایی بخش 
و آزادی طلبانـه نیز داشـته اسـت. بایسـتی بخش زیـادی از این کارکـرد را برای 
“زن مسـتقل و نیمـه مسـتقل از منظـر اقتصادی” معنادار دانسـت. زنـان ایرانی 
در موقعیـت خرید، همیشـه خریدار کالا نیسـتند. اسـتراتژی آنهـا خرید کردن 
و تصاحـب کـردن ” فضـای مصرف ” اسـت. به طـوری که در بیشـتر مواقع زنان 
در مـدت زمانـی کـه به خرید اختصـاص داده انـد، صرفا برای پرسـیدن در مورد 
قیمـت کالایـی وارد مغازه ای شـده و بـدون خرید خارج میشـوند. در این حالت 
مصـرف و خریـد صرفا به کالا هـا و ابزار های مورد نیاز محدود نمیشـود، فضا ها 

نیـز در این مکانهـا تولید و مصرف می شـوند.

زن ایرانی در
موقعیت پرسه زن

 ) flaneur(زن ایرانـی بـرای کارکرد آزادی بخشـی و رهایی، در موقعیت پرسـه زن
قـرار گرفته اسـت و به یک معنا پرسـه زن اسـت. پرسـه زن، مصـرف کننده ی فضا 
هـا و محیـط شـهری در زندگی روزمره اسـت. پرسـه زن، بیننده ای اسـت که دیده 
میشـود. بـه تعبیـر والتـر بنیامین: ” قـدم زدن در شـهر بهترین پاداشـی اسـت که 
میتـوان بـه پرسـه زن داد”. پرسـه زن هـا، نه لزوما بـرای خرید، بلکه بـرای بازدید از 

خود پاسـاژ و مرکـز فروش آمـده اند.
پاسـاژ و مرکـز فروش برای پرسـه زن) پرسـه زن خانم( فضای مالوفی فراهـم کرده و 
بدون آنکه ضرورتا به خرید کالایی بپردازد، در آن به سـیاحت پرداخته و مناسـبات 
خاصـی با فضا برقرار میکند. در موقعیت پرسـه زن، خانم های ایرانـی بیرون از خانه، 
بـرای شکسـتن حصـار های قدرت و مقاومـت در برابر آن به نقـش دختر بودن قبل 
از ازدواج خود بازگشـته و شـباهنگام و در مسیر بازگشت مجددا نقش مادر همسری 
خـود را بازیافتـه و بـه منـزل برمیگردنـد. در پـس این پرسـه زنی، عنصـر مقاومت 
بـا کارکـردی آزادی بخـش و رهایـی کننـده نهفته اسـت. این پرسـه زنی عـلاوه بر 
کارکـرد آرامبخش، سـرگرم کننده، در معرض دید بـودن و … دارای کارکرد نهفته 
ی مقاومـت بـوده کـه این خود وجه جداکننده ی مورد اخیر از دو موردیسـت که در 
گفتـار فـوق به آنها پرداختیـم. در پس مورد اخیر، شـکننده کردن رابطه ی سـلطه 
گر_زیردسـت نهفتـه اسـت. این کارکـرد از طریق متفـاوت آرایش کـردن، متفاوت 
لبـاس پوشـیدن، حجاب نـه چندان کامل، با دوسـتان به پاسـاژ رفتن، مـدت زمان 
زیادی بیرون از خانه و در خیابان بودن، شـب هنگام به خانه برگشـتن، و … عملی 
مـی شـود. اینکـه امر خرید بـرای زن ایرانی قدرت را بازتولید کند یا مقاومت، بسـته 

به سطح اندیشـه ورزی آنهاست.
در پایـان، بنظـر مـی رسـد امر خرید تا حـدود زیـادی برای تـوده زن ایرانـی، امری 
خـود ارضـاء کننده ی روان شـناختی اسـت که از طریـق آن عزت نفـس و آرامش از 
دسـت رفتـه مجددا به چنگ آورده شـده و ضمن پذیـرش رابطه قدرتمند و ناملایم 
مرد زن و زناشـویی، ادامه ی میسـر ممکن میشـود. خرید، افَیون توده زن ایرانیست.

.

تمام تصمیم ها یک برنده و یک 
بازنــده دارد. بایــد دو طرف به 
مذاکره بنشینند و سپس دولت 
وارد شود. این شیوه  صحیح حل 

تعارض در جامعه است. 
دولت در ایــران تاکنون از جیب 
مردم و ذخایر زیر زمینی با گروه ها مذاکره کرده اســت و 

رابطه نادرستی با مردم داشته است.
 این رابطه به زیان هم مردم و هم دولت بوده است. دولت 
بیش از اندازه خود را مسئول و توانمند جلوه داده  و خود را 

در معرض فشار گروه های مختلف قرار داده است.
 مردم نیز هر چنــد در یک مذاکره برنده شــده اند اما در 

همه مذاکراتی که حاضر نبوده اند باخته اند. 
به مسأله توزیع آب میان اســتان های شرق و غرب رشته 
کوه زاگرس توجه کنید. اصفهانی ها و خوزستانی ها هر دو 
جداگانه به دولت مراجعه می کنند، فشــار می آورند، قهر 
می کنند و هر دو امتیاز می گیرند و  محیط زیست و آینده 

خود را نابود می کنند. 
در سیاستگذاری به شیوه سوشــال دیالوگ هر دو طرف 
دعوت می شــوند اطلاعات کامل رد و بدل می شود چانه 
زنی یک استان با دولت جای خود را به چانه زنی دو استان 

با یکدیگر می دهد. 
آن گاه احتمال دارد بجای اینکه محیط  زیست را قربانی 

کنند موضوع بهره وری آب و جلوگیری از اتلاف منابع آبی 
اول حل و فصل شود.

خوشــبختانه یا متأســفانه زمان رونق درآمدهای نفتی 
پایان یافته است و ســاختار تصمیم گیری پیشین قابل 
تداوم نیســت. یکی از علل یأس برخــی از مدیران نیز از 

همین جا ناشی می شود.
قبل ها بر ســر ســفره پر نفــت می نشســتند و بذل و 
بخشش می کردند اما دیگر این ســفره جمع شده است  
و سیاســتگذاری که مهارتــش توزیــع و هزینه کردن 
درآمدهای نفتی بود دیگر ابزار و ماشــین خود را از دست 

داده است. 
خروج از این وضعیت تنها با اتکا به گفت وگوی اجتماعی 

ممکن است.
حل مشــکلات آموزش و پرورش زمانی میســر خواهد 
شــد که گفت وگوی اجتماعی در سطح مدرسه و محله و 

سپس شهرستان و کشور جدی گرفته شود.
رفع مشــکلات بخش سلامت زمانی میســر خواهد بود 
که گفت وگوی اجتماعی میان ارائــه دهندگان خدمات 
بر سر تعرفه پزشکی و سایر سیاست های بخش سلامت 
صورت بگیرد، مشــکل نظام بانکی زمانی حل می شــود 
که سرمایه داران بخش مالی و صنعتی بر سر مسیر نظام 
بانکی توافق کنند و حل سایر مشکلات در گرو این شیوه 

سیاستگذاری است.

سال پنجم
شماره  نود و چهار
۵ شهریور ۱٣۹8

۲۵ ذوالحجه  ۱۴۴۰

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: 8۱۵8۹8۱8۶۵
 تلفن: ٣۲۶۱۷8۵۹-۰٣۱

 توزیع:آرمان پخش

انجمن صوت و تصویر اروپا )EISA( برندگان جوایز بهترین گوشی  سال را در رده های 
مختلف اعلام کرد و درنهایت عنوان بهترین گوشی برای دومین  سال متوالی به هواوی 
رسید. انجمن EISA از مجلات تخصصی فعال در حوزه مالتی مدیا تشکیل شده که به 

بررسی گجت های مختلف از قبیل دوربین، موبایل، تجهیزات صوتی و غیره می پردازند.
بهترین گوشی  سال ۲۰۱۹:   پی ٣۰ پرو  هوآوی/ مناسب ترین گوشی برای زندگی: آنر 

۲۰ پرو هوآوی/ مقرون به صرفه ترین گوشی: شیائومی ردمی نوت ۷.

در تهران بیشترین تقاضا برای واحدهای کوچک است. مهدی روانشادنیا، کارشناس اقتصاد 
مسکن گفته است:  »آمار ارایه شده از آذرماه ۱٣۹۷ نشان می دهد بالغ بر ۲٣ درصد مردم 
تهران در خانه های بالای ۱۰۰ مترمربع و ۷۷ درصد در خانه های کوچکتر زندگی می کنند، اما 
همچنان میانگین متراژ واحدها در پروانه های صادره بالای ۱۰۰ متر مربع است.« او می گوید: 
»تقاضا برای واحدهای کوچک و عرضه واحدهای بزرگ منجر به گرانی شدید و کمبود 
واحدهای کوچک از یک طرف و حدود ۵۰۰ هزار خانه خالی در استان تهران شده است.«

۷۷ درصد تهرانی ها در خانه های کوچک زندگی می کنندچینی ها جایزه ها را درو کردند

بایدها و نبایدهای 
مدیران تازه کار

جامعه شناسی مصرف؛
خرید افیون توده زن ایرانی

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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مدیریت کردن برای اغلب مدیران تازه کاری 
که مدت زیادی از مدیر شدن شان نمی گذرد 
فرآیندی مملو از آزمون و خطاست. آنچه 
در ادامه خواهد آمد مجموعه ای از باید ها 
و نبایدهایی است که با جمع بندی اصول و 
پیشنهادهای مشترک برآمده از بررسیهای 

کارشناسی در این زمینه شکل گرفته است .
باید اول: به طور پیوسته با کارکنان ارتباط 

داشته باشید
در مورد توقعاتتان از آنها با آنها سخن 
بگویید. اینکار می تواند به اعتمادسازی 

بین شما و کارکنانتان کمک شایانی کند.
باید دوم: تفویض اختیار کنید

مدیر نباید خود را درگیر مسائل جزئی 
صورتیکه  در  کند.  افتاده  پا  پیش  و 
کارمندانتان خودشان تصمیمی را بگیرند، 
به بهترین شکل ممکن آن را به مرحله اجرا 

درمی آورند.
را  افرادتان  و  خودتان  سوم:  باید 

مسوولیت پذیر نگه دارید
حتما مسوولیت پذیری را به یکی از ارکان 
اصلی فرهنگ سازمانی تان تبدیل کنید و 
از پذیرش اشتباهاتتان در برابر زیردستان 

نهراسید.
باید چهارم: تیم سازی کنید و به پیشرفت 

اعضای تیم کمک کنید
حتما به کارکنانتان نشان دهید که به 
پیشرفت آنها علاقه مند هستید و فقط به 

فکر منافع خود نیستید.
باید پنجم: یک مربی یا مشاور برای خود 

بگیرید
یا  هر چقدر هم در دوران دانشجویی 
کارمندی توانسته باشید اطلاعات فراوانی 
در زمینه مدیریت کسب کنید باز هم به 
یک یا چند راهنما و مشاور نیاز خواهید 

داشت.
نباید اول: خود را درگیر مدیریت خرد و 

پرداختن به جزئیات نکنید
منفور شدن  عوامل  از مهم ترین  یکی 
مدیران نزد کارمندان، دخالت های بیش از 
حد و بی مورد مدیران در تمام امور است. 
کارمندان و کارگران به ویژه آنهایی که 
باسابقه هستند، به شدت نیازمند آزادی 

عمل هستند.
نباید دوم: با همه افرادتان به یک شکل 

رفتار نکنید
اگر چه اصل بر این است که مدیر همه 
کارکنانش را به یک چشم ببیند و با آنها 
عادلانه رفتار کند، اما این به آن معنا نیست 
که باید از یک الگوی رفتاری برای برخورد 

با تمام کارکنان استفاده کرد. 
اجرای  در  عنوان  هیچ  به  سوم:  نباید 
تصمیمی که گرفته اید تزلزل نشان ندهید

بدترین چیز برای یک مدیر این است از 
تصمیمی که گرفته عقب نشینی کند . در 
این حالت اعتماد کارکنان نسبت به چنین 

مدیری کاملا سلب می شود.
نباید چهارم: این طور وانمود نکنید که 

همه چیز را می دانید
 ارتکاب این اشتباه مهلک می تواند هر 
مدیری را از پا درآورد، زیرا دیر یا زود 
مشخص می شود چیزهای بسیاری وجود 
دارد که مدیر از آنها آگاهی ندارد و این 

یعنی دروغگو از آب درآمدن مدیر.

ژوئن )تیر ماه( ۲۰۱۰ یعنی ۹ سال پیش 
برای من یک نقطه عطف و پیشرفت بود 
که با بورسیه بانک مرکزی مالزی وارد دوره 
تخصصی کارشناسی ارشد مالی اسلامی یا 
CIFP شدم و در کنار ۴٣ ملیت و در واقع 
 AT&T نمایندگان ۴٣ شرکت خارجی از
آمریکا گرفته تا دویچه بنک و بانک کره جنوبی و میتسوبیشی ژاپن و... 

نشستم..
 MBA تا قبل از ورود به این فضا و رشته، با سابقه تحصیلی که در رشته
مالی داشتم، ذهنیتم این بود که رشته مالی اسلامی مخصوص مسلمانان و 
محصور در کشورهای اسلامی است و وقتی از همکلاسی های غیر مسلمان، 
دلیل سفر به مالزی و تحصیل در این رشته را پرسیدم در پاسخ به این واقعیت 
اشاره می کردند که شرکت های آنان برای تعامل مالی با کشورهای اسلامی 
و مشتریان مسلمان به متخصصین این رشته نیاز دارند و لازم است افرادی 
آشنا با ساختار و مکانیزم قراردادهای تامین مالی منطبق با شریعت در بدنه 
کار باشند و این به معنای تغییر عقاید نیست و موضوع؛ صرفا یک بیزینس 

است!
همان اوایل دوره بود که موسس بانک بدون ربای آمریکا؛ جناب یحیی، 
سخنران میهمان دانشگاه ما بود و میگفت بیشترین مشتریان بانکش 
یهودیان هستند چرا که در تسهیلات از ربا خبری نیست و مصارف سرمایه 
گذاری شان شفاف و مشخص است که پولشان در چه کاری )به غیر از 
تولید سیگار، اسلحه، مشروب، کازینو،...( و نرخ بازده سرمایه گذاری به چه 
صورت می باشد. اتفاقا بعدا در گزارش های آماری بانک مرکزی مالزی به این 
واقعیت اشاره می شد که در برخی بانک های اسلامی که در قالب یک پنجره 

در بانک های متعارف به ارائه خدمات و ابزارها می پردازند، عمده مشتریان 
سپرده گذاری و دریافت تسهیلات چینی هستند!

دوره؛ یکسال و فشرده از دوشنبه صبح تا جمعه شب و گاهی شنبه ظهر با ۱۴ 
عنوان درسی تمام شد و حالا خود دانشجو باید برای کارآموزی برای ۶ ماه با 
یک نهاد مالی اسلامی به توافق رسیده و در پایان با ارائه گواهی از آن نهاد، 
مدرک حرفه ای خود را از دانشگاه دریافت نماید. بیاد دارم با چند نفر ذی 
نفوذ برای پیدا کردن یک جای مورد تایید دانشگاه رایزنی کردم که در پاسخ 
می گفتند چون از ایران هستی به لحاظ حساسیت های امنیتی و مذهبی 
شانست خیلی کم است! با این حال خودم راسا اقدام کردم و در یک اجلاس 
بین المللی پس از ملاقات با مدیرعامل یکی از بانکها موافقت او را گرفتم و بعد 
از چند روز در بانک وی و در تیم برنامه ریزی راهبردی و توزیع محصولات 

مشغول کار شدم. 
روز شروع کار برایم جالب بود؛ تلفن بین المللی، اکانت و ایمیل و کارت ورود 
و خروج و...همه چیز آماده بود و مدیر آن بخش گفت: اساس کار ما اعتماد 
است مگر خلافش ثابت شود! هفته بعد هم به درخواست آن مدیر و بجای 
ایشان به مدت یک هفته در یک دوره اجرایی بانکداری سرمایه گذاری 

اسلامی در یک هتل ۵ ستاره شرکت کردم. 
یکی از امکاناتی که در تمامی بانک های مالزی و اکثر کشورها موجود 
است، ترمینال استخراج اطلاعات مالی بلومبرگ است که به صورت 
Real Time به کاربر اطلاعات لحظه ای روز دنیا را می دهد که برای 
آموختن نحوه استخراج دیتا یک هفته در دفتر بلومبرگ واقع در برج دوقولو 
برایمان دوره برگزار شد. گاهی مدیرعامل چند ساعت یا گاهی چند دقیقه 
قبل از مصاحبه با شبکه های بین المللی و یا ایراد سخنرانی و ارائه، از آخرین 
اوضاع نظام مالی اسلامی جهان نظیر میزان انتشار اوراق صکوک، سهام و...

درخواست آمار لحظه ای داشت که فورا برایش می فرستادیم و گاهی حتی 
متن سخنرانی خود را می فرستاد و ما مکتوب اظهار نظر می کردیم.

در این ۶ ماه چند نکته برایم جالب بود:
برای من ایرانی و خارجی امکان شرکت و ابراز نظر در جلسات مدیران بانک 

فراهم بود.
مدیرعامل و همه اعضای هیات مدیره همیشه در دسترس بودند و با تلفن و 

ایمیل داخلی بلافاصله می شد آنان را در جریان هر موضوعی قرار داد.
در یک دپارتمان، مالایی مسلمان، با حجاب، بدون حجاب، هندی، چینی و 

اروپایی همه با هم صمیمانه کار می کردند.
در هر جلسه و مناسبت مالی که می خواستم در سراسر کشور با هماهنگی 

بانک شرکت می کردم.

اکنون با مرور خاطرات و تجربیات آن روزها چند سوال تکراری به ذهنم 
خطور می کند:

ما که ۴۰ سال است نظام مالی مان ۱۰۰ درصد اسلامی است، چه الگو و 
تجربه موفقی برای ارائه به جهان داریم؟ آیا توانسته ایم از آن در تعامل مالی با 

۵۵ کشور اسلامی بهره ببریم؟   
آیا ما هم اینقدر تولرانس داریم تا در دانشگاهایمان که مدعی این رشته اند، 

دیگر مذاهب و ادیان را برای تحصیل و اظهار نظر در مالی اسلامی بپذیریم؟
آیا با پیش فرضهایی که در ذهنمان است که هر کس از خارج می آید، یا 
خارجی است و دارای تجربیات و دیدگاه های متفاوتی می باشد، جاسوس 
و خطرناک است، می توانیم منهای وجود نیروی انسانی بین المللی شرکت 

های به معنای واقعی بین المللی داشته باشیم؟

تجربه تحصیل در رشته مالی اسلامی

 پیام پورفلاح
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